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- „___ o r____  r——, — unități economice și instituții,

pe ogoare, tinerii participă în aceste zile, premergătoare marii 
sărbători a poporului nostru, de la 23 August, Ia efectuarea cu 
forțe proprii a unor lucrări de mare complexitate, la acțiunile întreprinse pentru depășirea prevederilor planului la producția 
fizică și netă, Ia export, precum și pentru înnoirea și moderni
zarea continuă a bazei tehnico-economice a întreprinderilor. Și, 
ca în fiecare an, ca de fiecare dată in preajma unor astfel de 
evenimente importante din viața țării, și acum bilanțul muncii 
uteciștilor, al tuturor tinerilor înregistrează fapte dintre cele mai semnificative, succese tot mai prestigioase.

ADEVARAT EXAMEN AL HĂRNICIEI
ȘI COMPETENTEI PROFESIONALE
Pentru tinerii muncitori și specialiști din unitățile ecoiomice 

ale județului Vîlcea săptămîna în care ne aflăm constituie un 
adevărat examen al hărniciei și competenței lor profesionale. 
Pentru că ei s-au angajat să execute peste prevederile planului, 
în cinstea zilei de 23 August, circa 50 to.ie produse chimice. 20 
metri cubi cherestea, 1 000 tone cărbune, 3 garnituri de mobilă 
destinată exportului, alte importante produse solicitate de piața 
internă, dar și de nenumârații parteneri străini ai respectively- 
întreprinderi. Totodată, tinerii constructori de pe Valea Oltului 
si de pe Lotru au preluat să execute cu forțe proprii un impor
tant volum de lucrări, in vederea urgentării punerii în func
țiune a obiectivelor energetice înălțate aici, precum și pentru 
atingerea parametrilor proiectați de către noile hidrocentrale 
recent finalizate pe cele două rîuri. întrecerea tinerilor vîlceni 
cunoaște o emulație deosebită și în ce privește participarea lor 
la efectuarea lucrărilor agricole de sezon. Astfel, peste 4 000 de 
uteciști sînt cuprinși in această săptămînă la acțiunile întreprinse 
în zona centrului viticol Drăgășani pentru săpatul și plivitul 
viței de vie. alți, peste 3 009 elevi, tineri muncitori participînd la 
recoltatul legumelor și fructelor în grădini și livezi, la recoltatul 
fructelor de pădure, la cositul și strînsul finului. (M. Florența).

PATRIEI, MAI MULTA ENERGIE
ZPfitriei mai mult cărbune!-1. ..Patriei mai mult țiței!-. Sînt 

oate acestea adevărate și mobilizatoare chemări sub semnul că- 
^rora își desfășoară activitatea detașamentele de tineri munci- 
'tori și specialiști cuprinși în sfera cercetării, extracției și punerii 
în valoare a resurselor materiale și energetice. Lor li se adaugă, 
iată, o nouă și valoroasă inițiativă, ..Patriei mai multă energie!", 
lansată recent de uteciștii din județul Prahova. Tinerii praho
veni au preluat să execute, cu forțe proprii, în cadr.ul a două 
șantiere de muncă patriotică, deschise la construcția microhidro- 
centralelor situate in zonele Vălenii de Munte și. Teșila I, un 
important volum de lucrări ce însumează peste 12 milioane lei. 
De la data deschiderii șantierelor, printr-o bună organizare, ac- 
ționînd intr-un climat de deplină ordine și disciplină, brigadierii 
prahoveni au realizat deja pînă în prezent, lucrări în valoare de 
7.5 milioane lei. Este demn de evidențiat faptul că mai bine de 
jumătate din volumul materialelor necesare construcției micro- 
hidrocentralelor sint asigurate prin punerea în valoare a unor 
resurse locale. Hotărîți să execute integral volumul de lucrări, 
preluat în acest an, pînă la 1 septembrie 1982, uteciștii din jude
țul Prahova vor deschide, în cinstea zilei de 23 August, încă trei 
șantiere ale tineretului la construcția microhidrocentrălelor ce se 
vor ridica pe cursul Văii Prahovei. Pe de altă parte, tinerii pra
hoveni sint preocupați de identificarea unor noi soluții de redu
cere a consumurilor energetice, prin construirea unor aparate și 
instalații cu parametrii funcționali superiori, prin nenumărate 
alte metode, care înainte de a fi aplicate sînt dezbătute și tes
tate in cadrul cercurilor de creație tehnico-științifică ce func
ționează în unitățile economice și în cluburile tineretului. (Flo
rența Mardale).

TEHNOLOGII NOI, EFICIENTE
ASIMILATE DE TINERI

Nenumărate piese șt subansamble complexe au fost asimilate 
în ultimele luni la întreprinderea de rulmenți Alexandria, rod 
al inteligenței, al pasiunii pentru nou, pentru activitatea de 
creație, manifestate permanent de tinerii de aici. în acest mod, 
pe primele șase luni ale anului importul de utilaje și piese de schimb 
a fost redus cu peste 6,6 milioane lei. Totodată, s-a diminuat 
consumul de oțel, economiile ridieîndu-se la 2 540 tone, în con
dițiile în care unitatea teleormăneană produce în prezent 150 de 
tipuri de rulmenți, realizați în 470 de variante, față de numai 
27 de tipuri cit se prevedea, prin studiile tehnico-economice, la 
punerea în funcțiune a unității. .,Tehnologie de forjare în linie 
a doua inele și strunjirea în linie a două inele", cu o eficiență 
anuală în valoare de peste 7.8 milioane lei, „Tehnologie de lami
nare cu cală de rulare a inelelor radiale exterioare" cu o efi
ciență economică anuală de aproape 1 milion de Iei, precum și 
„Ștanțârea combinată a rondelelor de tablă pentru colivii", me
todă nouă prin care se reduce consumul de metal cu peste 200 
tone anual — iată doar cîteva dintre noile idei propuse și ma
terializate recent în practică de tinerii constructori de rulmenți 
din Alexandria, idei care vorbesc convingător despre forța crea
toare, despre pasiunea și dăruirea colectivului de muncă teleor- 
mănean. (Eugeniu Ciolan).

PRIMIRI LA TOVARĂȘUL

NICOLAE CEAUȘESCU
MICHEL JOBERT,

ministrul comerțului exterior al Franței

Județul Constanța a încheiat 
recoltatul griului

Telegramă adresată C.C. al P.C.R 
tovarășului Nicolae Ceaușescu

Oamenii muncii din agri
cultura județului Constanța 
au încheiat recoltatul griului.

In telegrama adresată, cu 
acest prilej, Comitetului Cen
tral al Partidului Comunist 
Român, tovarășului NICOLAE 
CEAUȘESCU, de Comitetul 
județean Constanta al P.C.R., 
se spune :

In prezent, pe baza prețioa
selor indicații si orientări pe 
care le-ați dat cu prilejul 
recentelor vizite de lucru

in unitățile agricole din jude
țul nostru, acționăm cu toate 
forțele pentru eliberarea te
renului, realizarea programu
lui de insămințare a culturi
lor duble, stringerea și depo
zitarea furajelor, recoltarea 
și valorificarea superioară a 
legumelor și fructelor, pregă
tirea și desfășurarea în bune 
condiții a lucrărilor agricole 
de toamnă.

Vă asigurăm, mult stimate 
tovarășe secretar general, că
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vom acționa întreaga
noastră putere de muncă 
pentru a întimpina cea de-a 
XXV-a aniversare a coopera
tivizării agriculturii pe aceste 
meleaguri cu sarcinile de plan 
îndeplinite, demonstrînd ast
fel superioritatea agriculturii 
socialiste, marile noastre po
sibilități de a înfăptui 
neabătut obiectivele noii re
voluții agrare stabilite de cel 
de-al XII-lea Congres al 
Partidului Comunist Român.

Foto : O. PLEC AN

BARAGANUL“

ACȚIUNEA

de pe dealurile Perienilor

J

Stațiunen Perieni, pusă sub 
egida Academiei de științe agri
cole, se înființa in anul 1953 ca o 
măsură ce se înscria in amplul 
program revoluționar al partidu
lui de modernizare și dezvoltare . 
a agriculturii românești. Dar, 
după zece ani de la înființare, 
stațiunea de cercetări pentru 
combaterea eroziunii solului nu 
dovedise mai nimic in plan con
cret, cele cîteva sute de hectare 
care îi fuseseră atribuite conti
nuând să arate ea mai inainte, 
procesul de erodare accentuin- 
du-se ne stingher it.. Se punea 
problema desființării stațiunii ca 
fiind ineficientă. Cel care susți
nuse și participase la organi
zarea ei, profesorul Mircea 
Moțoc, de la Institutul agrono
mic din Capitală, argumenta cu 
temeinicie : ,.Nu trebuie s-o 
desființăm, ci s-o dăm pe miini 
bune". El l-a recomandat atunci, 
în 1963, ca director al stațiunii, 
pe unul dintre cei mai buni stu-

denți pe care ii avusese, ingine
rul Gheorghe Stoian, „pe care il 
găsiți îngropat in hirțoage la 
secția agricolă Birlad. Scoateți-l 
din birou și dați-i rîpile astea in 
primire, și apoi, vom mai sta de 
vorbă peste cițiva ani“. Acade
mia de științe agricole, autorită
țile locale i-au acordat tinăru- 
lui inginer încrederea lor.

REPORTAJ
— Care era starea, stațiunii, 

acum douăzeci de ani, cind ați 
fost numit director, tovarășe 
Stoian ?

— Cum nu se putea mai pre
cară. Consumase credite uriașe 
fără să producă cine știe ce, nici 
sub aspect științific, nici al pro
ducției agricole. O pirloagă, asta 
era stațiunea în 1963. Dacă nu 
credeți, haideți să aruncăm o 
privire in scriptele de atunci.

— Spuneți-ne mai bine cu Ce 
ați început ?

— Cu oamenii. Am făcut or
dine in colectiv. I-am pus fie
căruia in parte întrebarea : 
„Vrei să muncești sau vrei să 
pleci ? Altă alternativă nu va 
mai exista aici". Cei inai mulți 
m-au înțeles corect și au rămas, 
punindu-se pe treabă. Alții, au 
plecat de voie, de nevoie. In 
faza, următoare, am pornit să 
caut specialiști. Nu aveam decit 
trei ingineri. Fugeau de stațiune 
ca de altceva. Am reușit să aduc 
unul cite unul pină Ig comple
tarea schemei. Astăzi lucrăm cu 
douăzeci de specialiști, de ex
cepție, aș zice eu.

In fața colectivului de cerce
tare se punea sarcina fundamen
tală de a elabora tehnologii de 
lucru antierozionale, cu aplica-

ROMULUS LAL

falsuri in numele... recunoștinței <»
’Examenele, ea și concursurile de admitere, ca și probele 

de verificare a cunoștințelor reprezintă — se știe prea bine 
— momente de virf în viața tineretului studios, ceea ce face 
ca ele să fie privite de către organizatori cu maximum de 
atenție. Cinstea — in ceea ce privește procedura sau apre
cierea — este, in covirșitoarea majoritate a cazurilor, dincolo 
de orice dubiu. Cu atit mai mult intrigă și pune pe ginduri 
atitudinea unor cadre didactice, unele cu munci de răspun
dere in școlile unde lucrează, care uită de miza mare a aces
tor examene, uită de indispensabila morală în încercarea de 
a facilita pătrunderea frauduloasă a unor elevi pe porțile 
care — pentru cunoștințele de care dispuneau — le erau aces
tora închise. Chiar dacă intimplările relatate în continuare 
nu reprezintă decit o abatere de la regula examenelor noas
tre, ele trebuie privite și analizate cu toată atenția, fiind un 
serios avertisment pentru toți cei care (chiar foarte puțini 
fiind) uită de etica cea mai elementară a profesiei lor. Cazul 
de la Liceul industrial din Plopeni, deși izolat, ridică serioase 
semne de întrebare cu privire Ia capacitatea unor cadre di
dactice de a se conforma rigorilor și exigențelor pe care le 
impune orice examen.

MAISTRUL Șl AURELIA

în acea dimineață, a zilei de 
4 iulie, sălile de clasă ale liceu
lui din Plopeni erau scăldate 
de-o liniște brăzdată doar de

penițele stilourilor aîergînd pe 
colile de scris. Se dădea proba 
de verificare Ia matematică și 
toți cei care se doreau — înce- 
pînd cu septembrie — liceeni,

Președintele Republicii Socia
liste România, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu. a primit marți. in 
stațiunea Neptun, pc Michel Jo- 
bert, ministru dc stat, ministrul 
comerțului exterior al Franței, 
președintele'părții țării sale in 
Comisia mixtă guvernamentală 
de cooperare economică, științi
fică și tehnică româno-frăn- 
ceză.

La primire- a participat tova
rășul Gheorghe Oprea, prim 
viceprim-ministru al guvernu
lui, președintele părții române 
in Comisia mixtă guvernamen
tală.

Au fost de față Dumitru Ani- 
noiu, ambasadorul României la 
Paris, și Marcel Beaux, amba
sadorul Franței la București.

în cadrul întrevederii s-a 
apreciat că relațiile tradiționale 
dintre România și Franța, în
temeiate pe deplină egalitate, 
stimă și respect reciproc, cunosc

o evoluție ascendentă, in 
tul și pe baza înțelegerilor 
orientărilor convenite cu ocazia 
dialogului la nivel inalt de la 
București și Paris.

De ambele părți a fost sub
liniat faptul că actuala sesiune 
a Comisiei mixte guvernamen
tale va contribui, prin rezulta
tele ei, prin acțiunile preconi
zate, Ia intensificarea și diver
sificarea în continuare a schim
burilor comerciale, la lărgirea 
cooperării în producție și pe 
terțe piețe. S-a evidențiat do
rința reciprocă de a acționa 
pentru dezvoltarea și mai ’ pu
ternică a legăturilor româno- 
frariceze pe diferite planuri, in 
foloșul și spre binele popoare
lor român și francez, al cauzei 
păcii, destinderii, securității și 
independenței naționale, al coo
perării și colaborării în Europa / într-o atmosferă 
și in întreaga lume. tenească.

A avut loc. de asemenea, un 
schimb de păreri în probleme 
ale .actualității politice interna- 
'ționale. Pornindu-se de la ac
tuala situație complexă, deose
bit de gravă existentă in lume, ...j 
s-a apreciat că interesele supre- J 
mo ale popoarelor cer să se ac- 
ționeze pentru a se pune capăt 
încordării internaționale, pentru 
reluarea și continuarea apoliticii 
de destindere, de colaborare in
ternațională. pentru reglemen
tarea pe cale politică, prin tra
tative. a tuturor diferendelor 
existente în .diferitei zone ale 
globului. în acest context, a fost 
reliefată importanța deosebită a 
înfăptuirii securității și dezvol
tării colaborării 
european.

întrevederea

pe continentul

s-a desfășurat 
cordială, prie-

Președintele Directoratului Societății
„Citroen Automobil44

Președintele Republicii Socia
liste România, tovarășul Nicolae 
Ceâușeseu. a primit, marți, in 
stațiunea Neptun, pe Jacques 
Lombard, președintele Directo
ratului Societății .,Citroen Au- 
toinobii", care se află intr-o vi-

l țara noastră.,/ 
participat tovarășul jbam

Avram, ministrul industriei 
construcțiilor de mașini.

Tovarășul Nicolae Ceaușescu 
s-a întreținut cu oaspetele asu
pra unor probleme privind coo
perarea dintre întreprinderi 
românești constructoare de. ma
șini și Societatea ..Citroen" in 
domeniul producției de auțotu-

risme de mic litraj. De aseme
nea. au fost analizate posibili
tățile extinderii acestei conlu
crări aprecUndu-se că ea/va 
contribui Iâ dezvoltarea conti
nuă â reltuhlor economice, re
ciproc ' avantajoase, 'dintre 
România și Frârițâ.

întrevederea s-a desfășurat 
într-o atmosferă cordială.

educație
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Activitate febrilă la ^întreprinderea de mase plastice București
Foto : V. TANASOF
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MONICA ZVIRJINSCHI 
DAN MUCENIC

ultimele suprajețe dc gnu au fost recolta

luptau din răsputeri cu proble- 
mele de algebră și geometrie.

Cu 40 de minute înainte de 
sfîrșitul celor trei ore acordate 
pentru tratarea subiectelor, in 
sala nr. 6 — acolo unde asistau 
prof. Iosif Munteanu și maistrul 
instructor Nicolae lyan —. un 
băiat solicită retranscriereă te
zei, intrucit ștersese mult și lu
crarea era greu de citit și co
rectat. Prof. Munteanu merge și 
il anunță de această cerere pe 
directorul liceului (și președin
tele comisiei), Victor Voicu. 
Acesta apreciază că totul este 
perfect legal, în conformitate cu 
instrucțiunile primite, așa incit 
ii dă profesorului o foaie ștam
pilată, pe care acesta o duce în 
clasă. Băiatul începe șă tran
scrie. Cu puțin timp inainte de 
încheierea timpului de scris, di
rectorul apare în clasă, ștampi
lează și semnează eticheta sub 
care era ascuns numele băiatu
lui, acesta pune prima lucrare 
pe marginea băncii, profesorul 
Munteanu o ia și o așază pe un 
colț al catedrei, lucrările se 
adună una cite una pe catedră,

iar maistrul Nicolae Ivan pen
tru a face evidentă anularea lu
crării ce fusese transcrisă, ia 
foaia de hirtie de pe colțul ca
tedrei și o rupe în cîteva bu
căți. Nici nu se gîndea el, in 
acel moment, ce anume avea să 
declanșeze acest gest al său, 
care i se părea foarte firesc — 
îndeplinirea, in fond, a unei 
stricte atribuții de supraveghe
tor...

Cît despre Aurelia... despre ea 
vom mai avea prilejul să spu
nem ceva mai tirziu, dar nume
le ei trebuie reținut încă de pe 
acum!

N-ADUC PATRU ANI 
CE ADUCE UN CUViNT

în timp ce în școală domnea 
liniștea, orașul fierbea, trăind 
cu intensitate un moment de 
vîrf al vieții sale. Cei 412 ab
solvenți de gimnaziu, concurind

despre mineri

X'A-
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Anii de ucenicie petrecuți 
intr-un mare colectiv side
rurgic mă poartă cu fiecare 
volum nou apărut in mijlo
cul foștilor mei colegi. In 
Valea Jiului sau la Hune
doara, între muncitori mă 
simt mai acasă decit in 
multe alte părți.

Așa se face că și cu noul 
volum Jurnal de 
uzină inspirat 
direct din acti
vitatea acelor 
ani, din univer
sul uman atît de 
complex al 
colectivități 
muncitori, 
mers între 
nerii Văii 
lui. în sala de 
apel a I.M. Lonea cîteva sute 
de mineri gata echipați pen
tru munca grea a subpămîn- 
tului, mă priveau curioși. 
Unii dintre ei îmi devenise
ră prieteni cu ocazii simila
re. alții mai noi mă urmăreau 
cu vădită atenție și interes. 
Murmurul sălii cu o rezonan
ță deosebită avînd în vedere 
construcția de o arhitectură 
specială, a încetat cind, dînd 
la o parte microfonul pregă
tit de către admirabilii orga
nizatori, am ieșit să le vor
besc liber oamenilor despre

scris, despre literatură, des
pre actualitate, despre viață.

Interesul cu care acești oa
meni minunați au urmărit 
cuvintele spuse, au pipăit 
cărțile proaspete încă miro
sind a cerneală tipografică 
de pe ștand, le-au răsfoit cu 
atenție și după ce au căpătat 
autograf

’<
I

I
cîteva cuvinte de 

caldă prețuire a 
muncii lor care, 
asemeni litera
turii, luminează 
omul, ii dă pu
tere viitoare, au 
pus cartea în 
geanta alături 
de pachetul cu 
mîncare și au 
plecat acolo în 
adine unde îl 

chema munca lor aspră.
E și normal ca acești oa

meni să fie atit de receptivi 
Ia nou. în actualul cincinal, 
mina Lonea cunoaște cel maî 
înalt ritm de extindere al 
mecanizării complexe, 
lectivul de mineri dc I, 
nea este format mai 
din tineri. Tînăr 
mitru Răscolean, 
le comitetului

"■£ LA UN TINĂR
- ANOTIMP

Jiu-

Co
le la Lo- 
»i mult 

este și Du- 
președinte- 
sindicatului

VALERIU BARGAU

(Continuare în pag. a IV-a)
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COSTINEȘTI: 28 IULIE — 4 AUGUST 1982

MAREA SĂRBĂTOARE
A FILMULUI ROMÂNESC

în această zi de miercuri în amfiteatrul de la Costinești 
se va face auzit genericul sonor al Festivalului filmului 
pentru tineret, semnal familiar iubitorilor filmului româ
nesc. Vara marii vacanțe va aduce în spațiul Stațiunii pen
tru tineret o lume mult iubită : lumea cinematografică. Ur
mează, așadar, opt zile cind somnul va fi drămuit, urmează 
opt zile cînd se măsoară recolta unui an cinematografic, 
urmează opt zile de emoții continue, urmează marea sărbă
toare a filmului românesc, care e. înainte de toate, o se
siune de lucru, o confruntare, un examen.

Cînd rîndurile acestea ies in stradă, la Costinești își vor 
fi făcut deja apariția cineaștii intrațl, cu filme cu tot. în

selecția mult rîvnită a festivalului. Priviți-i dis de dimi
neață, și veți ști că oricare Ie este vîrsta, oricît de încărcat 
de premii destinul lor cinematografic — cu toții visează la 
un Mare premiu obținut aici, la Costinești, sub ochii tine
rilor, adică în fața celor mai exigenți spectatori.

La această oră Programul festivalului vă este, desigur, 
cunoscut. El cuprinde un număr de șase filme de lung-me- 
traj artistic. în competiție. Trei titluri sint prezentate în 
premieră absolută la Costinești. Ca și la alte ediții vor 
participa în concuns filme documentare, producții de la 
I.A.T.C., filme de animație și filme aparținind diverselor 
cinecluburi din țară. Festivalul va oferi cîteva pagini cine

matografice din epopeea națională, o selecție reprezentativă 
de filme istorice.

Festivalul are în vedere toate compartimentele creației : 
regie, operatorie, muzică de film, interpretare.

în desemnarea ciștigătorilor juriul va ține seama de 
părerea publicului, exprimată sistematic prin opinia juriu
lui publicului și prin rezultatul buletinelor de vot distribuite 
în fiecare seară.

Spectatori tineri de la Costinești, sînteți acum examina
torii cineaștilor. Vă dorim de aceea mult succes. Vă dorim 
să dați notă de trecere numai adevăratei calități. Spor la 
treabă, așadar.

A

Palmaresul 
palmaresurilor

• CURSA — regia MIRCEA DANELIUC (1977, edi
ția I)

• SEPTEMBRIE — regia TIMOTEI URSU (1978, edi
ția I)

• MIREASA DIN TREN — regia LUCIAN BRATU 
(1980, ediția a IlI-a)

• CROAZIERA — regia MIRCEA DANELIUC 
și O LACRIMA DE FATA — regia IOSIF DEMIAN 
(1981, ediția a IV-a)

Parada vedetelor
Nu se poate trece peste acest aspect, atît de gustat de pu

blic. al prezențelor actoricești și regizorale. Ia Costinești. La 
fiecare dintre edițiile sale festivalul oferă nenumărate gale, 
prilejuind intilniri și dialoguri fertile intre autorii de cinema 
și public. Festivalul a impus actrițe tinere : Tora Vasilescu, 
Carmen Galin. Anda Onesa. Pe plaja de la Costinești au 
fost vâzuți actori de primă mărime ai artei filmului : 
Octavian Cotescu. Amza Pellea, Ion Caramitru, Mircea Dia
conu. Dorel Vișan.

Regizori din „noul val" au devenit familiari în spațiul de 
vacanță al stațiunii : Dan Pița, Mircea Daneliuc, Mircea Ve
roiu, Alexandru Tatos. Iosif Demian, Timotei Ursu. La Costi
nești au fost insă prezenți și regizorii legați de începuturile 
cinematografiei, nume care atestă .seriozitatea competiției. Cu 
doi ani in urmă Marele Premiu era obținut de Lucian Bratu. 
Anul trecut Ion Popescu- Gopo a-fost prezehț cu cîteva filme 
experimentale, deosekat -“-de- interesante'. ~înLacest an, Sergiu 
Nicolaescu este membru al juriului și va face în cîteva seri 
oficiul de-prezentator*«rj31X)prttîorljlme. Un adevărat regal 
cinematografic Ia. care. sipt-invitați spectatorii tineri,

Reîntîlnire 
cu cineamatorii

De o deosebită amploare și încărcată de multiple semnifi
cații este participarea cineamatorilor la Festivalul filmului 
pentru tineret de la Costinești. în primul rind importanța 
acestei participări este dată de însuși factorul cantitativ, de 
prezența masivă a creatorilor amatori tineri, în marea lor 
majoritate, din domeniul filmului la această competiție care 
și-a cucerit deja un binemeritat prestigiu.

în al doilea rind. se cuvine să insistăm asupra bogăției și 
diversității tematice a filmelor, acut ancorate prin proble
matica lor in contemporaneitate ; ele sint realizate de tineri 
de cele mai diverse profesiuni pe care ii unește dragostea 
pentru cea de-a șaptea artă și pe care-i caracterizează înzes
trarea pentru ea. Participarea Ia acest exigent examen al 
cinematografiei profesioniste se înscrie, în sfîrșit. ca o nouă 
întruchipare a colaborării fructuoase intre artiștii profesio
niști și amatori. Revederea de către cei din urmă, în cadrul 
festivalului, a creațiilor celor dinții este un nou prilej de a 
trage învățăminte pentru activitatea lor viitoare, în vederea 
ridicării ei pe o nouă treaptă calitativă.

Secvența
Nici un festival de film pentru tineret fără SECVENȚA ! 

Secvența, publicația festivalului, oferă în fiecare zi un ade
vărat spectacol pe scena căruia joacă suflarea întreagă a 
Costineștiului cinematografic. Secvența e un fel de foaie de 
temperatură a filmelor și a autorilor, și vai de cel găsit de 

Secvența intr-o stare neconformă cu aerul tare al competi
ției, Poate că tocmai de aceea riscul intrării în selecția de 
ia Costinești nu e atit pierderea Marelui Premiu, cit pierde
rea încrederii Secvenței, ai cărei redactori nu au auzit pînă 
acum ca vreunul dintre regizori să-și fi retras filmul din 
motive obiective, dat fiind simțul realității valorice. Toți 
cineaștii doresc participarea, și Secvența ține seama de 
aceasta. Cotidianul nostru nu este o sperietoare pentru 
nechemați, ci un prieten al celor inspirați, capabili să facă 
dovada înzestrării lor.

Secvența, grupul ei redacțional, vă așteaptă, prin urmare, 
Ia Costinești. în această seară, cînd, oc&tă cu semnalul de 
deschidere a Festivalului, primul număr al publicației cu foile 
încă fierbinți, abia ieșite din teascurile tipografiei, se va 
deschide in fața dumneavoastră în semn de prietenie.

Publicul — un 
suveran necontestat

$i la această ediție a festivalului, publicul va fi suveran. 
După vizionarea filmelor, tinerii spectatori își vor putea ex
prima părerile prin intermediul cunoscutelor și deconectante
lor intilniri cu realizatori, critici de film, actori, scenariști, 
personalități ale vieții artistice și culturale. Mai mult decît 
atit. prin juriul publicului, prin intermediul formularelor de 
concurs care vor putea fi completate in chiar seara proiecției, 
spectatorii vor putea decide, alături de membrii juriului, a- 
cele producții cinematografice care merită să fie premiate. 
Dealtfel, timp de opt zile, Costineștiul va deveni capitala 
filmului românesc, nu numai prin difuzarea producțiilor 
cinematografice reprezentative din ultimul an, dar și printr-o 
suită de manifestări, imposibil de gindit în afara participării 
tinerilor spectatori, dedicate filmului românesc, cum ar fi : 
mese rotunde organizate în colaborare cu ACIN și România- 
Film, expoziția de afișe ale filmelor din ultimii ani, expo
ziția de fotografii artistice ale studenților de la I.A.T.C. fete.

UN SUBIECT DE MEDITAȚIE

FILME PE CARE LE PUTEM VEDEA,
FILME PE CARE LE-AJI FI PUTUT VEDEA

AMZA PELLEA

în primul rind, de la Costinești n-ar trebui 
să lipsească filmele bune pentru că tineretul 
este cel mai îndreptățit la calitate.

La Costinești, de asemenea, nu ar trebui 
să lipsească filmele pentru 'tineri, despre ti
neri, făcute de tineri, zic asta, gîndindu-mă 
la necesitatea unui unghi de vedere tineresc, 
curajos, iconoclast, dacă e cazul, capabil să 
abordeze problemele majore ale existenței și 
să releveze prin travaliul susținut noi mo
dalități de exprimare cinematografică. După 
părerea mea o operă de artă autentică tre
buie să se sprijine pe un punct de vedere 
tinăr, incandescent, neliniștit, răscolitor.

îmi cereți să vă recomand filme și actori 
remarcați în ultimul timp. Ei bine, n-am s-o 
fac. S-o facă criticii de specialitate. Prefer 
să recomand cîțiva actori tineri, studenți 
de-ai mei, virtuali cîștigători ai premiilor de 
interpretare la ..Festivalul filmului pentru 
tineret" de la Costinești, ediția 1985, să zi
cem. Mă gindesc deci, la Magda Catone, Ta
tiana Filip, Ștefan Voieilă, Cătălin Ciornei, 
Ana Ciontea și lista e departe de a fi închi
să. Important este ca acest festival să se 
permanentizeze și să se profesionalizeze și să 
devină și peste ani o șansă reală a afirmă
rii actorului tinăr și a filmului românesc.

MIRCEA DIACONU
Am fost luat ușor pe nepusă masă, cum 

se spune, așa câ s-ar putea să existe foarte 
bune titluri care să merite, dintr-o multitu
dine de puncte de vedere, să fie selecțio
nate pentru Festivalul filmului de. la Costi
nești și pe care nu le citez aici. Ceea ce 
vreau să menționez e că, după opinia mea, 
din toamna trecută pină acum, nu am re
marcat prezența deosebit de pregnantă ar
tistic și ideatic a unui film care să fie pro- 
priu-zis pentru tineret. Pe de altă parte, nu 
încape îndoială că orice film substanțial, 
orice film de acută dezbatere feste implicit 
un film adresat tineretului (ca să nu mai 
vorbim de faptul că in orice film de atare 
factură printre personaje principale apar cu 
necesitate și tinerii).

Criteriul care se cuvine să stea la baza 
selecției riguroase a juriului la Costinești 
este, desigur, cel al calității, atit de frecvent 
de găsit în peliculele de o mare bogăție, 
diversitate tematică, pe care le oferă cine
matografia națională... M-am gîndit la Sem
nul șarpelui, care m-a frapat prin densita
tea problematicii, ca și prin soluțiile artistice 
de un indiscutabil rafinament. Un alt film, 
Un echipaj pentru Singapore, mi se pare a 
fi o operă izbutită în sensul deplin al cu- 
vîntului. Alături de profesionalismul înalt 
cu care a fost realizat, aș remarca interesul 
deosebit pe care, prin intermediul unui su
biect palpitant il propune mesajul filmului. 
Pelicula este o pledoarie pentru curaj, băr
băție, fermitate in atitudine.

MIRELA GOREA
Fără să aducă noutăți deosebite, produc

țiile cinematografice apărute în perioada ce 
s-a scurs de la ultimul festival de Ia Costi
nești și pină acum confirmă drumul ascen
dent al unor actori și regizori tineri. Mă 
gindesc la Alexa Visarion, cu al său ..înghi
ți torul de săbii", un film care se impune 
prin tensiunea generată de căutarea de noi 
modalități de exprimare cinematografică.

Alte două filme impun, o dată-n plus, 
două actrițe de mare talent. Este vorba de 
Dorina Lazar in Angela merge mai departe 
si de' Mariana Mihuț în Un echipaj pentru 
Singapore, film antrenant, tensionat epic, cu 
mare priză la public. Spun aceasta, negin- 
dindu-mă că succesul de casă este singu
rul criteriu de valorizare. Iată, de pildă, un 
gen (filmul documentar) peste care trecem 
nu o dată indiferenți sau cel mult îngădui
tori. Reușitele din ultimul timp, impun, dim
potrivă cea mai serioasă atenție. Mă bucur, 
astfel, pentru succesul profesional al fostei 
mele colege de institut Sabina Pop, cu al ei 
scurt-metraj remarcabil, Poartă spre vecin, 
mă bucur pentru filmul Feliciei Cernăianu, 
Ce facem pentru ei ?...

CĂLIN CĂLIMAN
Altădată, parcă, erau mai multe filme din

tre acelea .,care n-ar trebui să lipsească" la 
un Festival cinematografic cum este acela 
de la Costinești. Acum doi ani, de pildă,

erau cu siguranță chiar mai multe filme 
decit zilele festivalului, unele răminînd, prin 
forța lucrurilor, pe dinafară. Acum ? E mai 
ușor de spus ce filme n-ar trebui să lip
sească. Lăsînd la o parte considerațiile de 
valoare propriu-zise privind fiecare film in 
parte (deci... fără nici un fel de intenție 
anticipativă a palmaresului), n-ar trebui să 
lipsească de la Costinești filmele care vă
desc căutări de primenire a limbajului cine
matografic: Inghițitorul de săbii, de Alexa 
Visarion, deci. Semnul șarpelui de Mircea 
Veroiu, întoarce-le și mai privește o dată 
de Dinu Tănase... Mai departe ? Să ne gîn- 
dim și la filmele lui Manole Marcus, Gopo. 
Lucian Bratu... De ce ? Pentru că festivalul 
acesta și-a cîștigat, neîndoios, drepturile și 
îndatoririle unei competiții cinematografice 
naționale (depășind, prin amploare și interes, 
statutul unei conjuncturi limitate a filmelor 
cu, despre sau de tineri) și, în consecință, 
n-ar trebui să lipsească de la Costinești cele 
mai bune filme ale anului, indiferent de 
natura lor. Dar care au fost acestea ?

ANDA CĂLUGĂREANU
E minunat că există acest festival al fil

mului care acoperă toate genurile (lung și 
scurt metraj, animație? documentar, filme de 
institut) și e bine că se menține. Poate nu 
întîmplător a fost ales Costineștiul, orașul 
de vacanță al tinerilor.

Am trăit bucuria de a participa la gala de 
filme de anul trecut cu pelicula Stop-cadru 
Ia masă în regia Adei Pistiner și chiar dacă 
în acest an nu figurez în festival, voi fi un 
spectator -sigur.

Ce filme aș vrea să nu lipsească ? Filmele 
regizate de M. Daneliuc, N. Mărgineanu, A. 
Pistiner, I. Demian, D. Pița.

Urez festivalului succes !

STELA POPESCU
Festivalul filmului pentru tineret de la 

Costinești este (și trebuie să fie in conti
nuare) un bun prilej de afirmare și încura
jare a tânărului actor și regizor, a unor su
biecte care să vizeze bucuriile și căderile 
acestei vîrste incandescente. Nu se poate, 
deci, să trecem cu vederea, peste realizările 
actoricești ale Marianei Mihiiț (Un echipaj 
pentru Singapore), Mircea Diaconu (Calcu
latorul mărturisește), Mircea Albulescu (în- 
ghițitorul de săbii), Mirela Gorea (Orgolii) 
ș.a. $i sâ nu-i Uităm pe cei care vin pu
ternic din urmă : Aurora Leonte, Șerban lo- 
nescu, Anca Bejenaru, Rodiră Negrea, ve
detele filmului românesc de mîine.

MALVINA URȘIANU
Mărturisesc că pînă acum nu am înțeles 

prea bine profilul acestui festival și că nimeni 
nu a putut să mi-1 explice clar. Se spunea 
..filme despre tineri", „cu tineri", ..realizate 
de tineri", dar participarea la edițiile prece
dente era dintre cele mai derutante, neingă- 
duind coerența unui profil.

Personal cred că, atunci cind nu există un’ 
festival național al filmului românesc, un 
festival cum este cel de la Costinești ar 
trebui să facă tineretului cunoștință cu cele 
mai bune producții ale cinematografiei na
ționale. Ar fi un prilej, poate cel mai de 
răsunet, de a promova filmul de calitate și 
nu numai de a promova o tematică. Ar fi 
încă o ocazie de a propaga în rindul tine
retului criteriile estetice ale acestei noi arte 
care are atita nevoie să fie cunoscută și 
abordată de către tinerii spectatori și din 
alt unghi decit acela al simpatiei pure.

Tinerii spectatori, ei înșiși, doresc acest 
lucru. Simțim, la toate întâlnirile de lucru 
pe care noi, cineaștii, le avem cu ei, inte
resul lor pentru arta filmului, dorința lor 
de a-1 cunoaște mai bine. Iar ciștigul fil
mului românesc de\a avea un public tînăr 
din ce în ce mai competent este de nemă
surat. Este fără îndoială una din condițiile 
creșterii calitative a filmului românesc.

NICOLAE ULIERIU
Considerînd Festivalul de la Costinești 

ceea ce și este — ori a reușit să fie : adică 
singura confruntare serioasă și adevărată a 
filmului românesc cu sine însuși —, mă gin
desc că n-ar fi rău dacă, la „start", s-ar 
afla prezente toate producțiile cinematogra
fiei noastre apărute pe ecrane în decurs de

un an... Cum. însă, această prezență nu este 
realizabilă, rămin in picioare tot cele două 
criterii cu care s-a operat și pină acum : 
calitatea și preocuparea tematică.

Din acest îndoit punct de vedere, nu cred 
că trebuie să intre în „vederile" festivalului 
decit : învingătorul (o parabolă tonică 
— în amărăciunea ei), întoarce-te și 
mai privește o dată (datorită îndem
nului — nu numai explicit : în titlu, ci și 
implicit : in textura dramatică — pe care 
filmul îl adresează» tinerilor de-acum, film 
care constat a fost omis) și, în sfirșit, Sem
nul șarpelui, de departe, cel mai în
chegat dintre filmele văzute de-un an în
coace — prin știința matură a povestirii vi
zuale, atît de încrezătoare în virtuțile expre
sive ale plasticii. în plus, filmul lui Mircea 
Veroiu îmbogățește galeria luptătorilor co
muniști oglindiți „pe pinza vremii" cu un 
personaj absolut remarcabil: cel interpretat 
de Mircea Diaconu.

Voi adăuga, acestora, încă două: Cre
puscul, film de animație, în care Ion Trui- 
că reușește „transcrierea" intr-un idioma 
universal a unor stări fundamentale ale 
poeziei Iui Bacovia, și Poartă spre ve
cin — documentar de scurt-metraj, realizat 
de Sabina Pop, cu surprinderea unor sim
boluri perene ale spiritualității românești...

Doar dacă, desigur, nu ținem seama de 
două premiere absolute, mult așteptate de 
public, și care poartă semnătura prestigioasă 
a doi regizori foarte buni. Este vorba de 
filmele Secvențe de Alexandru Tatos și 
Concurs de Dan Pița.

CĂLIN STĂNCULESCU

Aflat la o semnificativă aniversare ~ edi
ția 5-a — Festivalul filmului pentru tineret 
de la Costinești rămîne (din fericire?, din 
păcate ?) singurul prilej major de bilanț, 
intilnire, confruntare și dialog între cei ce 
fac și cei pentru care se fac filme. De la 
finalul ediției precedente am văzut circa 
20 de premiere de lung-metraj. Eșantionul 
mi se pare foarte sărac și calitativ și can
titativ, in ciuda unui optimism mereu pre
zent față de posibilitățile cineaștilor noștri. 
Și totuși... aș vedea, nu numai pe ecranul 
Festivalului, ci și în palmaresul juriului, 
învingătorul lui Tudor Mărăscu, superior 
debutului (distins anul trecut pentru inter
pretare feminină), Inghițitorul de săbii, sem
nat de Alexa Visarion, cineast aflat mereu 
intr-un benefic război cu schemele și preju
decățile. întoarce-te și mai privește o dată 
de Dinu Tănase, autentic poem al rezisten
tei antifasciste (cu o bijuterie interpretativă 
realizată de Ștefan Iordache) și Semnul șar
pelui datorat lui Mircea Veroiu, cu un sce
nariu dens, un limbaj cinematografic elevat, 
cu bogate sugestii și remarcabile performan
țe în toate compartimentele (regie, imagine, 
interpretare, decoruri, costume, muzică). Și 
fiindcă filme pentru tineret nu fac numai 
regizorii tineri e păcat că lipsesc din festi
val cele mai recente producții semnate de 
„clasicii" a căror tinerețe poate constitui 
oricind un minunat exemplu — Elisabeta 
Bostan și Ion Popescu Gopo. Saltimbancii și 
Maria-Mirabela rămin titluri de referință nu 
numai pentru adresa lor, ci și pentru boga
tele filmografii ale autorilor, autentici pio
nieri a școlii cinematografice românești.

GHEORGHE VITANIDIS
Festivalul de la Costinești și-a ciștigat un 

binemeritat prestigiu, și autoritatea aceasta 
ar putea să determine titluri, subiecte noi în 
producția de filme pentru tineret. Sper ca în 
anul următor colaborarea între U.T.C. și 
I.A.T.C. să fie concretizată intr-un număr 
sporit de filme despre tinerii zilelor noastre, 
realizate pe șantierele tineretului.

Pentru generația actuala . sint momente 
încărcate de semnificație, de romantism re
voluționar prezența pe șantierul Canalului 
Dunăre — Marea Neagră, și despre ele 
avem datoria să vorbim. De asemenea, in 
cadrul filmului de evocare istorică ar tre
bui să parcurgem și pagini mai recente ale 
istoriei poporului nostru. Recentul Congres 
al educației politice și culturii socialiste a 
discutat despre deschiderea tematică a cine
matografiei, despre cuprinderea unor zone 
cit mai diverse din numea și viața contem
poranilor noștri, și la aceasta ar trebui să 
ne gindim mai mult in perspectiva unui 
festival de înalt nivel calitativ cum este cel 
al filmului pentru tineret de la Costinești.

PAGINI CINEMATOGRAFICE 
DIN EPOPEEA NAȚIONALĂ
• ÎNTOARCEREA LUI VODĂ LAPUSNEANU. Scenariul și 

regia : MALVINA URȘIANU ;

• PENTRU PATRIE. Scenariul și regia : SERGIU NICOLAESCU ;
• Ciclu de secvențe din filmele realizate de SERGIU NICO

LAESCU.

FILME ÎN AFARĂ 
DE CONCURS

• UN OM TRĂIND IN VIITOR (documentar). Comentariul ? 
NICOLAE DRAGOȘ și DINU SARARU. Scenariul și regia : 
POMP1LIU GILMEANU.

• TEMA 13 : BÂTRINEȚE (scurt metraj artistic). Scenariul si 
regia : CORNEL DIACONU.

• CLIPELE DINAINTEA SINGURĂTĂȚII (scurt-metraj artistic). 
Scenariul : ARISTIDE BUTUNOIU. Regia : CONSTANTIN 
PĂUN.

• INGHIȚITORUL DE SĂBII (lung metraj artistic). Scenariul 
și regia : ALEXA VISARION.

• INTILNIREA (lung-metraj artistic). Scenariul : BUJOR NE- 
DELCOVICI. Regia : SERGIU NICOLAESCU.

• NODUL GORDIAN (animație). Scenariul șl regia : SZI- 
LAGYI ZOLTAN.

• GALAXIA (animație). Scenariul și regia : SABIN BĂLAȘA,
• UNIVERSIADA ’81 (documentar). Comentariul : EUGEN 
MANDR1C. Regia : EUGEN POPiȚA.

• TRANDAFIRUL GALBEN (lung-metraj artistic). Scenariul : 
EUGEN BARBU și NICOLAE PAUL MIHAIL. Regia ; DORU 
NASTASE.

PREMIERE ABSOLUTE
• CONCURS - scenariul și regia : DAN PIȚA.
• SECVENȚE - scenariul și regia : ALEXANDRU TATOS.
• INTILNIREA - scenariul; BUJOR NEDELCOVICI, regia : 

SERGIU NICOLAESCU.
• „UNIVERSIADA ’81" - comentariul: EUGEN MANDRIC, 

regia : EUGEN POPITĂ.
• UN OM TRĂIND IN VIITOR - Comentariul NICOL-AE 

DRAGOS ȘÎ DINU SĂRARU, scenariul și regia : POMPILIU 
GILMEANU.

• TEMA 13 : BÂTRINEȚE — scenariul și regia : CORNEL DIA
CONU.

• CLIPELE DINAINTEA SINGURĂTĂȚII - scenariul : ARISTI
DE BUTUNOIU, regia : CONSTANTIN PĂUN.

FILME ARTISTICE DE LUNG 
METRAJ ÎN CONCURS

• LINIȘTEA DIN ADINCURI — scenariul și regia : MALVINA 
URȘIANU.

• ÎNVINGĂTORUL - scenariul : DUMITRU FURDUI, regia : 
TUDOR MĂRASCU.

• UN ECHIPAJ PENTRU SINGAPORE - scenariul: IOAN 
GRIGORFSCU, NICU STAN : regia : NICU STAN.

• SEMNUL ȘARPELUI - scenariul : MIRCEA MICU, regia : 
MIRCEA VEROIU.

• CONCURS - scenariul și regia : DAN PiȚA.
• SECVENȚE - scenariul și regia : ALEXANDRU TATOS.

---------------------------------------------------------------

JURIUL 
FESTIVALULUI

Vasile Bontaș, secretar al C.C. al U.T.C. j 
Dumitru Fernoagă, director al Casei de filme S, 
reprezentant al Consiliului Culturii și Educației 
Socialiste ; Ion Hobana, prozator, secretar al 
Uniunii Scriitorilor ; Laurențiu Profeta, compo
zitor, secretar al Uniunii Compozitorilor : Sabin 
Bălașa, artist plastic ; Sergiu Nicolaescu, regizor ; 
Mircea Daneliuc. regizor ; Alexa Visarion, re
gizor ; Iosif Demian, operator de film, regizor ; 
Ion Cristoiu, redactor șef adjunct al ziarului 
„Scinteia tineretului" : Mihai Ungheanu, redac
tor șef adjunct la revista ..Luceafărul" ; Călin 
Căliman. critic de artă, revista ..Contempora
nul" ; Mihai Tațulici, realizator la redacția emi
siunilor RTV pentru tineret ; Ioana Pavelescu, 
actriță ; Dorel Vișan, actor. ,

C-.

Pagină realizată de IOAN LAZAR

Cele doua vedele feminine ale „Trandafirului 
galben" : Marna Barou și Ioana Pavelescu. In- 
cepind de astăzi ultima este și vedeta juriului 

de la Costinești

Piins cu ocaua mica, personajul jucat de Do
rel Vișan in „Semnul șarpelui" nu poate da nici 
o idee despre condiția de membru in juriul de 

la Costinești a apreciatului actor

Un concurs pentru filmul Concurs ? Privirile 
interpreților par a căuta cit mai sus filmul lui 

Dan Pița...

Un boxer la podea nu este tot una cu un 
film lovit sub centură. Să sperăm că juriul va 

număra corect minutele... învingătorului

Mircea Albulescu a înghițit atîtea săbii cite pre
mii l-ar putea oferi festivalul de la Costinești...

I
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EFORTUL PROPRIU ÎN LUPTA CU MIRAJUL MĂRCII STRĂINE

Transpunerea neabătută în 
viață a Programului de produ
cere a energiei în cincinalul 
1981—1985 și dezvoltarea bazei 
energetice a țării pînă in 1990
— ale cărui orientări exprimă 
grija și preocupările deosebite 
ale partidului și statului nos
tru, ale secretarului general al 
partidului, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, pentru soluționarea 
uneia dintre problemele fun
damentale ale dezvoltării eco
nomiei noastre naționale, pro
blemă ce capătă o importanță 
deosebită in condițiile crizei 
economice mondiale, ale crizei 
energetice și de materii prime
— trebuie să se constituie ca 
o obligație fundamentală pen
tru toți cei care își desfășoară 
activitatea în ramura energe
tică și. in egală măsură, pen
tru constructorii și montorii 
viitoarelor obiective energetice. 
Punerea in funcțiune a noilor 
centrale electrice, cuprinse in 
program, urmează să asigure 
o puternică bază pentru dez
voltarea in continuare într-un 
ritm înalt a tuturor ramurilor 
economiei noastre naționale, 
pentru progresul continuu al 
societății românești, pentru în
florirea patriei și întărirea 
independentei și suveranității 
ei naționale. Tn conformitate 
cu programul energetic, in ac
tualul cincinal se va instala o 
putere nouă de 7 920 MW, din 
care circa 2 500 MW în centrale 
hidroelectrice, urmare a preo
cupărilor de valorificare a po- 
* •'ț laiului hidraulic pentru 
c eșterea ponderii acestei sur- 
«•i economicoase in balanța e- 
nergetică a României.

Conștienți de acest lucru, 
miile de constructori și mon- 
tori ai Hidrocentralei de la 
Porțile de Fier II și-au inten
sificat in acest an eforturile, 
hotăriți fiind ca in cel mai 
scurt timp posibil primele can
tități de energie electrică să 
fie preluate de aici, de la 
Dunăre, în rețelele Sistemului 
energetic național. în primele 
rinduri ale marii întreceri pen
tru scurtarea termenelor de 
execuție se situează și briga
dierii Șantierului național al 
tineretului de la construcția 
acestui important obiectiv de 
investiții al actualului cincinal. 
Dovada angajării plenare in 
muncă a celor mai tineri con

structori și montori ne este 
oferită chiar și de această 
succintă afirmație a comandan
tului șantierului Traian Nițu :

„Nu știu cum ne pot judeca 
alții, dar noi am început lucră
rile cu 6 luni mai tirziu decit 
celelalte șantiere, iar în pre

LA PORȚILE DE FIER II

zent sîntem primii la care a 
început montajul î“ Alte argu
mente sint aduse și de prezen
tarea succintă a diverselor sta
dii fizice, cu precizarea că ele 
sint superioare graficelor pla
nificate. Iată, pe scurt, un 
bilanț Ia zi (adică în ziua do
cumentării noastre, pentru că 

aici de la o zi la alta se adau
gă noi și noi realizări !) : Cen
trala română. S-a realizat 
accesul definitiv in hala de 
echipament greu de la blocul 
de montaj și. tot aici, grinda 
podului rulant, este realizată in 
proporție de 90 la sută, urmînd 

a fi terminată integral pînă la 
sfirșitul lunii iulie. La blocul 
1 a început betonarea planșeu- 
lui pe aspiratori și cofrarea 
planșeului pentru priză, care 
asigură în perioada următoare 
începerea betonării stîlpilor de 
susținere a podurilor rulante. 
Au început, de asemenea, lu

crările de extindere a stației 
de 110 V și au fost atacate 
lucrările de betonare a stilpilor 
de susținere a acoperișului la 
blocul de montaj. Centrala iu
goslavă. La sfirșitul lunii iunie 
s-a atins cota finală de beton 
pe blocul de montaj (diferen
ță de nivel de 50 metri) și 
s-au montat două poduri ru
lante. Blocul 1 se găsește în
tr-un stadiu similar cu cel de 
la Centrala română, iar la blo
cul 2 s-au betonat vetrele de 
priză și aspiratorii pe ambele 
turbine, urmînd ca pînă la 
sfirșitul lunii să se ajungă la 
axul agregatelor. Ar mai fi de 
reținut, din această prezentare 
a stadiilor fizice, că deja cîm- 
purile 1 și 7 au fost predate 
la montaj, la acesta din urmă 
fiind in curs de montare grin
zile, articulațiile și stavilele 
segment. Pînă la 31 iulie, con
form angajamentului brigadie
rilor. urmează să fie predat la 
montaj, cu 10 zile mai de
vreme, și cimpul 6.

Toate aceste cote atinse în
seamnă cantități impresionante 
de betoane, puse in operă. 
Adică o bună parte din cei 
150 mii m.c. beton, cit au de 
turnat în acest an brigadierii 
șantierului național al tinere
tului. Ce reprezintă această ci
fră ? Răspunsul este simplu : 
,.închipuiți-vă un cub de be
ton cu latura de peste 52 me
tri !“ — ne-a răspuns promot 
tinărul Alexandru Stoichiță. A- 
cesta ar fi, pe scurt, bilanțul 
muncii tinerilor brigadieri. Bi
lanțul unei munci aspre, dusă 
aici. în Ostrovul Mare al Du
nării. de către cei aproape 1 000 
de tineri purtători ai unifor
mei albastre cu ecuson, fierari 
betoniști. sudori, lăcătuși, elec
tricieni. instalatori veniți din 
toate colțurile țării, pentru a 
participa la construcția noii ce
tăți a luminii. între ei Nicușor 
Târcuță. Ionel Stamate, Marin 
Sănducu. Mihai Mușat, Dănică 
Gagica, Ion Bedrâgă. Toma și 
Viorica Mircea și încă mulți 
alții. Ei, brigadierii, au înțeles 
că țara are nevoie de energie 
și au venit aici pentru a pune 
energia lor, forța brațelor și a 
minții la temelia zidirii unei 
mari cetăți energetice.

ION D. CUCU

Industria noastră construc
toare dc mașini își are. la Ora
dea, un reprezentant de frunte : 
întreprinderea „înfrățirea". Aici 
se produc peste 30 de tipodir 
mensiuni de mașini-unelte, din
tre care unele constituie pre
miere naționale, cum ar fi cen
trele de prelucrare automată, 
verticală (C.P.V.) și orizontală 
(C.P.H.). Concepute la un înalt 
nivel' tehnic, aceste centre — 
produse în exclusivitate la „în
frățirea” — execută circa 40 de 
operații în ciclu automat, o ade
vărată performanță. . Ține, de 
asemenea, de performanță fap
tul că centrele de prelucrare 
automată sint produse prin in- 
digenizare absolută. Este, a- 
ceasta, o preocupare statornică, 
desfășurată pe mai multe di
recții. a colectivului de oameni 
ai muncii de la „înfrățirea". De 
fapt, ideea se conjugă cu efor
turile de reducere a importului, 
capitol la care s-au înregistrat, 
pînă acum, asimilări în valoare 
de peste 8 milioane lei (din 11 
milioane, prevăzute pentru a- 
cest an).

Asemenea eforturi își au, de
seori, punctul de plecare in 
compartimentul ..proiectare", 
motiv pentru care ne-am între
ținut, recent, pe această temă, 
cu inginerii loan Marincâu, se
cretar al organizației de bază, 
Viorel Jac și Vasile Mihuț, care 

SOLUȚII SIMPLE, EFECTE MARI

PRIN AUTODOTARE, 
ECONOMII DE MILIOANE

Fără îndoială că rezultatele obținute de co
lectivul Atelierului de autoutilări din cadrul 
Combinatului de prelucrarea lemnului din 
Rimnicu Vilcea în perioada care a‘trecut din 
acest an trebuie pusă in legătură directă cu 
activitatea organizației de tineret de aici (cea 
mai mare organizație U.T.C. din C.P.L.-ul vil- 
cean). „Pulsul" la zi al muncii și responsabi
lității cu care acționează' cei peste 100 de tineri 
din acest veritabil „atelier al tineretului" poate 
fi luat cu ușurință. Participarea lor la execu
tarea a 14 bucăți pompe tip 1 și a 10 bucăți 
pompe tip 2 pentru presele de placaje și fur
nire ale combinatului a însemnat eliminarea 
importului, precum și economii de peste 153 000 
lei, și respectiv, peste 127 000 lei/pomoă prin 
înlocuirea uleiului de la instalația hidraulică 
cu apă emulsionată, acțiune in care se eviden
țiază formația condusă de tinărul lăcătuș-me- 
canic Valeriu Bădiță. O realizare remarcabilă 
cu care se mindresc tinerii din formația con
dusă de Ion Hristea, intre care se numără Gh. 
Burnel și Costel Pistol, este presa multietajatâ 
pentru sectorul PPL, la care productivitatea 
muncii a crescut cu 150 la sută, iar prin în
cărcarea ei în mod automat se înlocuiește 
munca a 4 oameni. Eficiența economică : 1,7 
milioane lei. Tot tinerilor li se datorează și 
realizarea mașinilor de spintecat lamele, de 
șlefuit și de formatizaț, a celor 40 bucăți ma
trițe din lemn pentru elemente mulate din

furnir și a 8 buCăți matrițe: metalice pentru 
elemdnfe mulate din așchii-lemn pentru dota
rea atelierului cu acest profil din cadrul com
binatului. „La toate acestea — opina Vasile 
Oprescu, secretarul organizației U,T;C. ate
lier autoutilări — se adaugă executarea prin 
muncă patriotică a 3 bancuri pentru lăcătușe- 
rie, 10 containere pentru fabrica de scaune, 
6 containere pentru diverse produse, precum 
și un număr de 25 de cărucioare pentru trans
portul semifabricatelor, pe care le-am realizat 
din materiale recuperabile (10 tone fier vechi 
reutilizat in acest mod), colectate și valorifi
cate în atelierul nostru. Valoarea manoperei 
se ridică la peste 500 000 lei. La acestea se 
adaugă alte 3,5 milioane Iei obținute din exe
cutarea pieselor de schimb necesare funcțio
nării corespunzătoare a utilajelor combinatului.

Sint citeva dintre „performanțele la zi“ ale 
colectivului de la autoutilări, pe care și-au pus 
semnătura tineri ca Gh. Nedeluș, Gh. Ancuța, 
Valerian Barbu, Viorel Manda, Arcadie Stoica. 
Marin Dumitru și mulți dintre cei peste 100 de 
membri ai organizației U.T.C. de aici care au 
raportat in cele peste 5 luni eare au trecut 8 
milioane lei (cu o depășire de 1 milion iei)... 
economii din activitatea de autoutilare, desfă
șurată la cote de înaltă exigență și responsa
bilitate specifica vîrstei lOi.

ILEANA PODOLEANU

ne-au informat asupra celor 
mai recente izbinzi in materie.

Bunăoară, familia mașinilor 
de găurit radiale (G.R. 616, 612. 
820. 825), variante mecanice și 
hidraulice), se realiza cu ajuto
rul mai multor categorii de e- 
lemente din import : mecanice, 
electrice, hidraulice ș.a. Parale
le cu un intens proces de mo
dernizare, s-a ajuns in pre
zent .la indigenizarea mașini
lor respective, care se dovedesc 
și competitive pe piața inter
națională. dovadă” acreditarea 

IDEI SĂ FIE...
rînd, elementele 
importau, pînă 
din Austria și 

anual se produ-

lor în țări cu tradiție în dome
niul construcțiilor de mașini : 
R.F. Germania, S.U.A. și altele.

în primul 
mecanice se 
nu de mult, 
R.F.G. Cum ____ __ ____
ceau. la „înfrățirea", cite 250 
de mașini tip G.R., in fiecare 
din ele intra cite un set de e- 
Jemente mecanice, al cărui 
preț se ridică la 180 dolari. O 
simplă operație de înmulțire edi
fică pe oricine asupra angaja
mentului valutar făcut numai

pe această cale, nemaisoeotind 
celelalte categorii de elemente. 
Prin modificările făcute de 
proiectanții întreprinderii, in 
speță de ing. Elena Blaga (se
cretar al organizației U.T.C. 
colectiv de proiectare) și de An
drei Csepregi. tehnician cu neo
bosită inițiativă, cuplajele (pen
tru că astea sint, de fapt, cle
mentele mecanice în cauză) au 
fost asimilate, se produc la „în
frățirea" și, mai mult decit 
atit, par îmbogățite cu funcțio
nalități care Ie fac utilizabile 

și la alte tipuri de produse, a- 
parținind altor întreprinderi 
(strunguri, mașini de frezat., de 
alezat etc). Ceea ce deschide 
și posibilitatea producerii lor, 
cu timpul, la „înfrățirea", in 
cantități care să răspundă și al
tor nevoi ale economiei națio
nale...

Problema „mare" a acestor 
cuplaje o constituie materia pri
mă pentru lamele (tabla de 
oțel) și. implicit, tehnologia 
prelucrării ei. în prima fază a 
noii „atitudini", s-a procedat la 

cumpărarea, pur și simplu, a 
deșeurilor de tablă de Ia Cugir; 
apoi, prin efortul propriu al sec
ției „sculărie". un colectiv for
mat din tineri, un merit reve
nind inginerului Mihai Blaga 
(inventiv, ca și soția sa, pe care 
am menționat-o) s-au confec
ționat SDV-urile necesare pre
lucrării lamelor din deșeuri le 
de tablă aduse de la Cugir. 
Cum, intre timp, tabla de oțel a 
început să fie produsă in țară, 
împrejurarea i-a găsit pe lu
crătorii secției ..sculărie" in po
sesia tehnologiei proprii, așa 
cum in alte secții se confecțio
nau. deja, alte componente. în 
loc să mai fie importate. Bine 
încadrați intr-un front simul
tan de asimilare, in țară, a ele
mentelor electrice și hidraulice, 
orădenii au venit și vin, mai 
departe, cu noi soluții care im
plică modificările minime ne
cesare la echipamentul primit, 
de data asta, de la furnizori 
din țară, in așa fel incit, la lo
cul lor de muncă — „înfrăți
rea" — nu se economisește nu
mai valută, ci și timp de execu
ție. Așadar, se poate produce, 
fără a economisi inteligență 
tehnică (de care nu ducem lipsă) 
acasă, mai convenabil și chiar 
mai bine, ceea ce, pînă nu de 
mult, nu credeam a fi pe mă
sura puterilor noastre.

DRAGOMIR MAGDIN

Industria de reciclare: PROBLEME, ANALIZE, SOLUȚII
UN CALCUL SUGESTIV

• Prin reșaparea unei anvelope de autocamion se 
economisesc 14,4 kg de cord textil, sirma talon, negru 
de fum, cauciuc natural și sintetic > Valoarea aces
tor materii prime și materiale este de circa 225 lei, 
multe din ele provenind din import. > Prin reșaparea 
a 7 anvelope uzate se economisește o cantitate de ma
terii prime suficientă pentru fabricarea unei anve
lope noi.

anvelopelor 
tractor, ca- 

jgheaburi 
animalelor,

Mai zilele trecute aflam des
pre feluritele întrebuințări pe 
care cetățeni, nu lipsiți de in
ventivitate, le dau 
— abandonate — de 
mion, autoturism : 
pentru adăpatul 
obiecte de joacă pentru copii și 
fel de fel de tuburi de scurgere 
a apei. Și noi am avut prilejul 
să vedem in diverse locuri mii 
de anvelope uzate care, cu mai 
multă preocupare și simț gospo
dăresc, cu o mai riguroasă res
pectare a legilor și normativelor 
în vigoare din partea proprieta
rilor — citește, de regulă, între
prinderi de transport din întrea
ga țară — lesne ar fi putut fi 
reșapate, economisindu-se astfel 
sute de tone de diverse mate
riale. Pentru că, s-o spunem 
deschis, între întrebuințările de 
care aminteam și reșaparea, a- 
ceasta din urmă este categoric 
preferabilă, și, mai mult decit 
atit, necesară. Specialiștii sînt, 
la rîndu-le, unanimi in a apre
cia reșaparea ca asigurind, nu 
doar metaforic vofbind, a doua 
viață a unei anvelope. Impor
tant este ca de această a doua 
viață să se bucure cit mai multe 
anvelope. în medie, prin reșapa
re, operație al cărei cost se ri
dică la abia 1/4—1/6 din valoa
rea unei anvelope noi, se eco
nomisesc 14,4 kg de felurite ma
teriale, unele provenite din im
port : cord textil, sirmă talon, 
negru de fum, cauciuc sintetic și 
natural, alte ingrediente valo- 
rind peste 225 lei. După alte 
calcule, Ia fel de riguroase, o 
tonă de anvelope echivalează cu 
4,5 tone de țiței, prin reșaparea 
fiecărei anvelope economisin
du-se cam 15 la sută din întrea

ga materie primă folosită inițial. 
Așadar, prin reșaparea și, evi
dent, utilizarea a 7 anvelope re
șapate, se economisește o canti
tate de materii prime suficientă 
pentru fabricarea unei anvelope 
noi. Mai mult decit atit : o an
velopă nouă are, teoretic, un po
tențial mediu de rulare de 50— 
60 000 km. Prin reșapare acesta 
crește cu 60—70 la sută, ajun- 
gind deci la un rulaj de 80— 
90 000 km și chiar mai mult. Și 
Ia toate acestea să mai adăugăm 
că, urmare a preocupărilor și 
realizărilor specialiștilor și cer
cetătorilor din cadrul Centralei 
industriale de prelucrare a cau
ciucului și maselor plastice și a 
institutului de profil, in prezent 
anvelopele corect exploatate pot 
fi reșapate de mai multe ori.

CRESC REALIZĂRILE, DAR... 
PERSISTĂ RESTANTELE

în prezent, in întreaga țară 
sînt 6 centre specializate de re- 
șapare la Luduș, București, 
Buzău. Bucov, Tirgu Frumos și 
Oradea, avind o capacitate a- 
nuală de 280 000 de anvelope. 
Dar, deși tehnologia de reșapa- 
re este perfect însușită de mai 
mult timp, deși dotarea tehno
logică este in concordanță cu ac
tualele cerințe, realizările — deși 
în vizibilă creștere de Ia an la 
an — sint mult sub plan și sub 
posibilități. Astfel, in 1979, s-au 
reșapat doar 151 286 anvelope, 
adică 54,4 la sută din plan, în 
1980 — 169 128 anvelope — 60.8 
la sută, iar anul trecut 198 830 
represent5nd 71,3 la sută din 
plan. Nici realizările pe primul 
semestru din acest an nu sînt

cele scontate. Față de un plan 
de 137 000 bucăți s-au reșapat 
doar 113 998 anvelope, rămînind 
de recuperat pină la-sfirșitul a- 
nului o restanță de .23 702 bucăți. 
Defalcată pe unități, situația se 
prezintă astfel : in primul se
mestru, la Victoria București 
s-au reșapat suplimentar 70 de 
anvelope, la Luduș 1 776, cele
lalte 4 unități înregistrînd ne
realizări îngrijorătoare : 5 519
bucăți — Buzău, 10 163 — Tg. 
Frumos, 9 473 — Bucov, 393 an
velope — Sinteza Oradea. Fireș
te, ne-am interesat la unitățile cu 
cele mai mari restanțe care este 

REȘAPAREA ANVELOPELOR
toate argumentele pentru — 
citeva mentalități împotrivă

explicația acestor nerealizări.
— Abstracție făcind de unele 

probleme apărute în trimestrul 
I în aprovizionarea cu combus
tibil — probleme în prezent re
zolvate — ne spunea Ana Io- 
nescu, inginer-șef al-unității din 
Bucov, in întregime această res
tanță se explică prin deficitara 
aprovizionare cu anvelope reșa
pabile.

— Cine sint furnizorii aces
tora ?

— Unități ale Ministerului 
Transporturilor, — singurele care 
dealtfel nu numai că se achită 
corect de obligațiile față de noi, 
dar ne livrează și suplimentar — 
și unități ale Ministerului Agri
culturii și Ministerului Aprovi
zionării Tehnico-Materiale — în 
permanență restante. Și nu este 
vorba de o situație nouă. Și 
anul trecut ne-am confruntat cu 
aceeași problemă, dintr-un total 
de 32 797 reșapabile, întreprinde
rile județene de recuperare și 
valorificare a materialelor refo- 

losibile furnizindu-ne doar 9 279 
anvelope reșapabile. Cele mai 
mari dificultăți ni le-au creat 
I.J.R.V.M.R.-urile și B.A.T.M.A. 
din județele Olt, Dolj, Gorj, 
Brașov, Prahova, Argeș.

PENALITĂȚI CARE TREC 
DINTR-UN BUZUNAR IN ALTUL

— Cu exact aceleași probleme, 
ne confruntăm și noi, ne spune 
tinărul subinginer Dan Dumi- 
trache, șeful secției de reșapare 
a anvelopelor din Tirgu Frumos, 
doar că in locul unităților din 
județele amintite, nouă ne 

provoacă serioase dificultăți cele 
din Suceava, Botoșani, Bacău, 
Vaslui.

— Și totuși; ce măsuri luați ?
— Conform legii, ei ne plătesc 

penalizări de 0,20 lei kg de 
cauciuc nelivrat, numai că noi, 
la rîndul nostru, pentru că nu 
putem livra din această pricină 
întreaga cantitate planificată de 
anvelope reșapate, plătim pena
lități de citeva zeci de ori mai 
mari.

— Dacă am fi avut asigurat 
întregul necesar de anvelope re
șapabile, ne informează Dan Va- 
sileseu, inginer în cadrul servi
ciului producție al C.I.P.C.M.P., 
nu numai că n-am fl avut a- 
ceastă restanță de peste 20 000 
de anvelope, dar am fi putut 
reșapa in plus încă citeva mii 
de bucăți, ceea ce ar fi echivalat 
cu o economie de circa 400 tone 
diverse materii prime și mate
riale in valoare de peste 6 mi
lioane Iei, la care se adaugă 
substanțiale economii de energie 

și combustibil. Or. în locul aces
tor importante economii aducă
toare de beneficii, iată că și 
unitățile noastre și cele furni
zoare de anvelope reșapabile 
plătesc penalități.

UN PRINCIPIU ECHITABIL : 
NU DAI, NU Al I

In plus, și este un aspect de 
însemnătate majoră, mai sînt 
unități care se pling că au o 
capacitate de transport redusă, 
tocmai din lipsa necesarului de 
anvelope de schimb. Nu intim- 
mul Optim al rulajului, să se 

plător, cele mai multe din aceste 
unități sînt tocmai cele care 
n-au predat cota planificată de 
reșapabile. O situație cumva 
paradoxală ?

— într-adevăr, aparent, dar 
numai aparent ne invirtim in
tr-un cerc vicios : legile și nor
mativele in vigoare prevăd clar 
că nu se pot elibera anvelope 
noi fără ca unitățile solicitante 
să predea o anumită cantitate 
de anvelope reșapabile. Aici, să 
facem o precizare. Sînt foarte 
multe unități care predau chiar 
cantități suplimentare de anve
lope, dar numai o mică parte 
din acestea întrunesc calitățile 
cerute pentru a fi reșapate.

— De fapt, -ce calități trebuie 
să întrunească o anvelopă pentru 
a fi reșapabilă ?

— în primul rînd, să li se a- 
sigure anvelopelor noi o exploa
tare judicioasă, respectiv o pre
siune corespunzătoare, o încăr
cătură adecvată și nu in ultimul 
rind să se respecte riguros regi- 

evite pe cit posibil drumurile cu 
hirtoape. cele prost intreținute. 
în al doilea rind, să nu se ru
leze anvelopa peste limita de 
reșapabilitate. marcată dealtfel 
dc producător.

— Nu par a fi condiții extrem 
de greu de respectat...

— ...$i totuși, din întreaga 
cantitate de anvelope recupera
te. nici a zecea parte nu sint 
corespunzătoare. La ora actuala 
se află in depozite o cantitate 
de circa 17 000 tone anvelope ne- 
reșapabile. Firește, de aici de
curg o serie de consecințe : 

transporturî inutile către secți
ile de reșapare, apoi din nou 
către depozite și, eventual către 
cele două instalații de regene
rare a cauciucului din cadrul 
C.I.P.C.M.P. — instalații care au 
însă o capacitate limitată de 
prelucrare, fără să mai vorbim 
de faptul că totuși regenerarea 
cauciucului se face cu mari con
sumuri energetice.

Din păcate mai sînt încă numeroase unități care, invocind fel de fel de pretexte, unele de-a 
dreptul fanteziste, refuză pur și simplu să-și îndeplinească obligațiile, păgubind economia națională cu 
zeci de mii de Iei. Și este greu de înțeles cum de se complac unii in & lăsa in voia soartei șute do 
anvelope, supuse degradării ! Și cum „sensul primar al cuvintului anvelopă vine de la a acoperi, a m- 
veli, a ascunde", ne întrebăm : cine are interes să „ascundă" sute de anvelope, sustrâgindu-le nejustifi- 
cat din circuitul economic ? Și pentru ca întrebarea să nu rămină in limitele retorismului, să notam 
citeva unități corijente la buna gospodărire. Astfel, in primul semestru al acestui an, față de un plan de 
1 000 de anvelope reșapabile. I.T.A-C I U.T.M.R predă doar 63, S.U.T.R. — din 223 doar 44. I.U.l. — 
985 din 1 922, Transchim — 28 din 1120, și exemplele pot continua, cumulindu-se, mai cu zecile, mai cu 
sutele sau miile de anvelope reșapabile nepredate, totalurile atingind proporții îngrijorătoare, echiva
lente cu sute de tone de materiale și combustibili irosite. Așa incit, o dată in plus, vrem sa aflam 
dacă mai vrea cineva să ascundă evidența unei situații lipsite de echivoc — eficiența peremptorie a 
reșapării? EMIL STANCTU

sau un ne ut aiivviupt iivpnua.i., r
cu sute de tone de materiale și combustibili irosite. Așa incit, o data in Plus, vrem sa axiam
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MASURILE FERME STOPEAZĂ 
„CARUSELUL" DEROGĂRILOR 

NEJUSTIFICATE
1

Numai că din păcate, nici pe 
departe aceste posibilități_ ____ ____ ___________ nu 
sint puse in valoare, impunîn- 
du-se ca organele specializate 
ale M.I.C.H., M.A.G.F., M.A.I.A., 
M.T.T.C., ale celorlalte organis
me interesate să ia cele mai exi
gente măsuri. Dealtfel, acolo 

• unde normativele legale se apli
că cu fermitate, rezultatele nu 
întirzie să apară. Așa se explică 
de ce. de pildă, Centrala de 
transporturi auto livrează supli
mentar spre reșapare mii de 
anvelope, la fel cum dealtfel, 
în ultima .vreme procedează și 
unitățile de transporturi ale 
M.A.I.A.

— Din diverse motive, însă, ne 
informează tovarășul Petre Mol
dovan, director general adjunct 
al D.A.T.M. din cadrul M.A.I.A. 
pină în urmă cu 3 luni colec

tarea și predarea anvelopelor se 
făcea total necorespunzăto’, asa 
incit, după primul trimestru din 
acest an ne-am și pomenit cu o 
restanță de 6 000 anvelope reșa
pabile și alte 7 000 nereșapabile, 
planul fiind realizat doar in 
proporție de 71 și respectiv 92 
la sută. Deși Legea 11/1980 pre
cizează clar obligațiile unităților 
economice in această direcție, se 
întîmpla ca membri ai persona
lului muncitor ai diverselor baze 
județene să închidă ochii, mai 
Ia un telefon, mai la o interven
ție prin care se solicitau fel de 
fel de derogări, de excepții, în 
majoritate neîntemeiate. în- 
cepind de la 1 aprilie- am inter
zis cu desăvirșire să se mai eli
bereze anvelope noi fără a se 
preda anterior cele reșapabile. 
Nemaiținind cont de telefoane, 
intervenții, excepții și derogări 
mai mult sau mai puțin justifi
cate, am ajuns cu graficele „Ia 
zi". ba chiar ne depășim pla
nul.
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ÎN DIRECT VACANȚA! A bl T E bl Ă
TABĂRA

PRIETENIEI
Trecătorul descoperă uimit 

pe aleile ce străbat pădurea 
cooij blonzi din nordul Euro
pei, copii cu pielea de cioco
lată și părul des, cirlionțat... 
Aleargă, bat mingea, se strigă 
cu numele cele mai diferite ce 
există pe fața pămintului — 
Daniela, Jim, Juana, Claudiu, 
Carlo... Să ne apropiem de ei, 
printre căsuțele ca de turtă 
dulce. „Pădurea aceasta este 
cel mai minunat loc pe care 
l-am văzut. Nici nu se putea 
ceva mai nimerit pentru o ta- 
bără“, ne spune, in englezește, 
Carlos Trigolet din Mexic. Are 
11 ani. Tot de 11 ani și tot bun 
cunoscător al limbii engleze 
se arată Michele Jannotta din 
Italia : „E extraordinar, pot să 
cunosc copii din atitea țări, 
mi-am făcut o groază de prie
teni". Jim Weadeagon este din 
S.U.A., bineînțeles știe engle
zește, dar începe să ne ui
mească cealaltă coincidență — 
are tot 11 ani. ,.E simplu ! ne 
explică, rizînd. Tabăra cuprin
de numai copii intre 11 și 12 
ani, ca sâ ne simțim bine, ca 
să avem aceleași gincluri și a- 
celeași preocupări. Iată, mie 
îmi place fotbalul, toți copiii

de aici il îndrăgesc și sîntem 
foarte măguliți să jucăm in 
compania italienilor — ce 
vreți ? — campionii lumii 
La citeva mese, fetițele, mai 
calme, mai sobre, pictează. 
Cum termină cineva un tablou, 
fuge și-1 prinde cu pioneze în 
sala clubului. Aici se voroeș‘e 
românește. „Un, doi, trei și...“. 
Pe firul unei sirbe îndrăcite, 
fetițele bat pasul, ținindu-se 
de mîini. Fiecare zi este dedi
cată unei țări. Echipa respec
tivă dă un spectacol in care 
încearcă, firește, să prindă tot 
ce e mai interesant in folclo
rul și obiceiurile națipnii pe 
care o reprezintă. „Miine e ziua

ca totul să 
mărturisește 
Virciorovea-

bune de

României. Dorim 
■iasă foarte bine", 
pioniera Mihaela 
nu din Ploiești.

Alți copii, din Africa, din 
Asia, din America de Sud ne 
vorbesc încintați despre pro
gram.. Au viztat minunata Vale 
a Prahovei, au urcat în Bu- 
cegi pină la cota 2 000, au 
văzut cu ochii lor castelul de 
la Bran, au poposit in CapiL 
tală, iar acum se îndreaptă 
spre Năvodari, cea mai mare 
tabără internațională din Eu
ropa. unde vor participa cu 
toții la festivalul sugestiv in
titulat „Copiii lumii doresc pa
cea". „Sint pentru a doua oară

in România, precizează tinăra 
Emilia Velarquez din Mexic, 
reprezentanta Organizației in
ternaționale C.I.S.V. sub egida 
căreia ființează tabăra și o re
găsesc la fel de ospitalieră, cu 
copii la fel de frumoși și de 
prietenoși. Programul este or
ganizat impecabil, fapt pentru 
care mulțumim organizației 
pionierilor și de-abia așteptăm 
să ajungem pe litoral".

Ce-am mai putea adăuga ?
Poate doar să dezvăluim nu

mele pădurii cu copii din 14 
țări ale lumii — Păulești, ju
dețul Prahova.

M. ZVIRJINSCHI

♦
la Tîrgoviște

PromiteaiȚi. numerele
trecute ale ziarului nostru, că 
vom reveni cu amănunte de 
la cele două mari tabere ca- 
re-și au sediul la Tîrgoviște : 
tabăra de instruire a activelor 
U.T.C. din școli și tabăra na
țională de astronautică, „Școa
la și cosmosul". Fiind iar oas
peți ai acestor tabere, după ce 
emoția deschiderilor festive 
trecuse, avem posibilitatea unei 
aprecieri mai amănunțite, unor 
prime concluzii, privind modul 
in care elevii aflați acolo reu
șesc să se integreze pi-ogra- 
mului preconizat.

în tabăra de instruire, lu
crurile merg, cum se spune, de 
la foarte bine spre mereu mai 
bine. Dezbaterile pe detașa? 
mente au sporit îq combativi* 
tate și in raportare la activi
tatea practică, de zi cu zi, din 
școli. Beneficiind- de prezența- 
în tabără a unor lectori ai C.C. 
al U.T.C., secretarii și secre
tarii adjuncți ai comitetelor 
U.T.C. din școli au avut pri
lejul să-și clarifice o serie 
întreagă de probleme, sâ a- 
ducă in discuție idei noi, în
drăznețe, să-și vfrifice — îm
preună cu toți Ceilalți parti- 
cipanți — valoarea inițiativelor 
pe care le-au luat în școlile

lor, aceeași eficiență avind și 
întîlnirea elevilor eu un re
prezentant al M.E.I.

în curînd. prima serie a a- 
cestei tabere va fi prezentă la 
festivitatea de închidere, cu 
regretul că timpul s-a scurs 
prea repede. Avind în vedere 
faptul că o nouă serie tre
buie să sosească, credem că se 
impune, și pe viitor, un spri- 

’ jin mai substanțial al gazde
lor (atît Comitetul județean

Dîmbovița al U.T.C.. cit și 
școala unde se află sediul ta
berei, Liceul industrial nr. 2), 
pentru ca lucrurile să dema
reze de la început în cele mai 
bune condiții. Nu putem să nu 
remarcăm faptul că, atît direc
toarea taberei — Ecaterina 
Ban — cît și cei mai mulți 
dintre profesorii care au spri- 
jint-o, merită cele mai bune 
aprecieri pentru felul in care 
au înțeles să-și desfășoare ac-

tivitatea, capacitînd forțele 
creatoare ale elevilor, făcind 
din ei cei mai apropiați și mai 
entuziaști colaboratori. Direc
torul adjunct al taberei — 
prof. Dumitrii Mincă con
sideră câ tabăra a fost, de la 
început și pină in prezent, 
o reușită, susținîndu-și apre
cierea pe discuțiile purtate cu 
foarte mulți elevi. Subscriem 
și noi acestei aprecieri, urind 
succes pe mai departe taberei 
tirgoviștene.

La fel se petrec lucrurile și 
Ia tabăra de astronautics. Aici, 
unul din punctele de atracție 
il reprezintă extrem de inte
resanta expoziție de racheto- 
modele, vizitată și privită cu 
atenție de foarte mulți parti
cipant. Apoi — toate activi
tățile științifice și distractive 
sint menite să facă din tim
pul pe care participant! la 
tabără il petrec in vechea și 
atit de frumos înnoita cetate 
de scaun a Tirgoviștei, unul al 
tinereții plenar trăite, o amin
tire de vacanță care să du
reze, in mintea și sufletul tu
turor, incă multă, foarle multă 
vreme.

Trebuie să mărturisesc acum 
că nu sint deloc un iubitor de 
antene, că acest obiect nu mi-a 
plăcut niciodată, nici prin forma
lul și nici prin funcțiile pe care 
le îndeplinea. Au 
jurări in care 
chiar că antena . .
a infirmității, aparatului recep
tor (televizor, radio etc.) și incă 
o emblemă afișată la vedere, 
instalată undeva sus, pe aco
perișuri, catarge, dealuri, arbori 
mai inalți etc.

Antena este un obiect care a 
apărut relativ 
omenirii, deși 
vîntul a început să aibă și sen
suri figurate s-a văzut că a- 
cestea desemnau tipuri de re
lații existente de multă vreme.

Cred că mai degrabă acest tip 
de relații era la originea anti
patiei mele față de obiectul nu
mit antenă. Poate faptul că 
de la fereastra camerei mele de 
lucru pot vedea mai multe aco
perișuri de case și, deci, ori de 
cite ori privesc pe fereastră 
sint nevoit să suport în tăcere 
trufia a citorva sute de antene. 
Privind lucrurile 
câți de acest 
gen, așa cum în
cerc să fac în 
fiecare dimi
neață (și adesea 
puterile nu mă 
țin decit pină 
la prima) îmi 
zic că totuși antena este un o- 
biect indispensabil comunicării 
(deci înțelegerii in vederea, ac
țiunii), că in epoca noastră ea 
este un semn al luptei cu izo
larea. ‘ ------- ' "
lismul, 
pentru 
Udarea 
că m-a 
opoziția termenilor „antenă in
dividuală! antenă colectivă", dar 
am trecut peste ea (era dimi
neață !) considerind-o neimpor
tantă. Mirarea mi-a reinstau- 
rat insă o seamă de prejude
căți intr-o zi in care am asistat, 
tot de la fereastra mea, la in
stalarea unei antene (probabil 
individuale) pe blocul vecin.

Au apărut mai intii trei băr
bați tineri care se mișcau cu o 
dezinvoltură de trapeziști 
acoperișul blocului. După ce 
înfipt o antenă sofisticată 
partea de sud a clădirii și 
ancorat-o cu sirmă de oțel, unul 
dintre ei a dispărut și a scos 
capul peste cîteva minute pe o 
fereastră de. la etajul al doi
lea. A fluierat la cei de sus. 
Aceia i-au aruncat cablul de co- 
borire și el l-q. prins din aer 
cu multă dexteritate (adică cu 
mina dreaptă pentru că cu 
stingă se ținea bine de pervaz). 
Au începui apoi că comunice 
prin strigăte despre starea ima
ginii de pe ecranul televizoru
lui. La nu moment dat, pe acest

fost impre- 
mi s-a părut 
e o emblemă

tirziu in istoria 
atunci cind cu

fără pre jude-

FALSURI ÎN NUMELE
RECUNOȘTINȚEI d)

(Urmare din pag. I)

pe cele 316 locuri existente, se 
gindeau — in mar^a lor majo- 

. ritate — la un ’oc in clasa de 
electrotehnică — visul celor mai 
mulți dintre candidații și părin
ții stăpîniți do emoția exame
nului.

Această clasă do electroteh
nică a creat multe discuții și 
multă vîlvă la Plopeni. Numai 
în urma cu patru ani mai fu
sese o asemenea clasă în pri
mul an de liceu. Și iată, acum, 
o alta, apărută in ultima clipă, 
pe neașteptate, atunci cind ni
meni nu mai credea că ea poa
te să se mai ivească. Mirarea 
era și mai mare, interesul in ju
rul acestei clase era la cote de. 
virf deoarece se știa că, la în
ceputul anului, atunci cind se 
schițase' planul de școlarizare, 
fuseseră preconizate doar clase 
de mecanică. Directorul liceu
lui se sfătuise cu cei de la ser
viciul personal-învățămînt al 
întreprinderii coordonatoare — 
întreprinderea mecanică —, că- 
zînd de acord cu șpful acestui 
serviciu, Dumitru Radu, că nu 
va fi nevoie, într-o perspectivă 
prea apropiată, de electricieni. 
Așa incit, adresa întreprinderii 
către centrala de resort din ca
drul M.I.C.M.U.E., adresă expe
diată la 7 noiembrie 1981 cu nr. 
4 251. solicita numai 
mecanică.

Așadar, școala n-a 
treprinderea nu s-a
teresată, adresa oficială nu 
menea nimic de o clasă de elec
trotehnică și, cu toate astea, in 
oraș se vorbea că o asemenea 
clasă se va înființa...

Prin luna mai, Victor Voicu, 
directorul liceului, primește un 
telefon de la primarul orașului, 
prin care i se cerea sâ telefo
neze la M.I.C.M.U.E. și să ceară 
o clasă de electrotehnică. „Dar 
e prea tirziu, planurile sînt deja 
stabilite..." — a răspuns direc
torul. „Lasă, o rezolv eu!“ — a 
închis primarul discuția. Pe cit

clase de

cerut, 
arătat

în- 
in- 
po-

r

j
î
j 
l

i
i

canal de comunicare s-a inter
pus un cap zbirlit care a apă
rut la fereastra, de la ultimul 
etaj. Noul venit părea cu chef 
(de ceartă) și voia intr-adevăr 

• să perturbe comunicarea. A zis 
ceva de genul: „Antena vă 
aparține, dar acoperișul e al 
meu !“, și a zis-o pe un ton și 
cu niște cuvinte care i-a înfu
riat pe cei de sus. Ei au aruncat 
în el cu o bucată de lemn și 
nu l-au nimerit, in schimb erau, 
gata-gata să-l lovească pe cel 
de la doi care nu prea înțele
gea ce se intimplă. Cîteva mi
nute s-au retras cu toții.

Mi se părea ciudat că cel de 
la. ultimul etaj se considera 
singurul proprietar al acoperi
șului. După logica lui ar fi 
trebuit ca locatarul de la par
ter, crezinduse singur proprie
tar al 
blocul, 
numai

Cind
antenei s-a terminat
că, iată, încă cineva a fost ra
cordat la circuitul larg de in
formații al lumii contemporane, 
locatarul de la

pămintului pe care stă 
să suporte 
pe cine vrea 
credeam că

tie asupra-i 
el !
instalarea 

cu bine și

CRONICA
LA OBIECT

ultimul etaj a 
apărut pe aco
periș cu un băț. 
in mină, proba
bil o coadă 
mătură.
spus 
ceva

de 
Le-a 

celor doi 
cam așa: 
Știți voi,

ignoranța și 
o unealtă 
alcătuirea și 
colectivității, 

izbit și

individua- 
eficientă 

conso- 
Desigur 

pe mine

pe 
au 
in 
au

mă, cine sint eu?
Omul declara deschis că el 

are mai multe „antene" indi
viduale decit. ceilalți doi la un 
loc. Probabil că ăia nu l-au cre- 
zuț pentru că 1-a.m văzut să
rind să-l convingă pe unul din 
ei cu bățul. S-au îmbrincit o 
vreme acolo sus, avind destulă 
grijă să nu se apropie prea 
mult de cornișă. Din cei doi 
de pe acoperiș unul rezista a- 
gresorului, iar celălalt se in
stalase in poziția de mediator. 
Nu știu cine și in ce fel a în
cheiat acest joc stupid. Cei trei 
s-au retras pe rind in aparta
mentele lor.

După incă vreo jumătate de 
oră de liniște, cel 
mul etaj a apărut 
fereastră și a tăiat 
păt instalat cu o
vie. Probabil că o ținea in casă 
special pentru așa ceva.

Se pare totuși că simpla creș
tere a numărului de antene nu 
e suficientă pentru o mai ade
vărată comunicare (înțelegere 
în vederea acțiunii). Ba chiar 
s-ar putea să existe și o rela
ție de felul acesta : cu cit mai 
multe și mai eficiente antene.

atit mai multe și wai absuT 
războaie. Ciudat secol!

de la. ulti- 
din nou la 

firul proas- 
foarfecă de

GEORGE MIHĂIȚĂ
în dialoguri

cu si fără umor
Ne revedem. ' iată, 

două săptâmini
după 

(de data 
aceasta din vina mea) timp 
în care am fost plecat cu 
Serbările Scînteii tineretului 
în județul Constanța. O da
torie de onoare am socotit 
întîlnirea cu . tinerii care 
muncesc la Șantierul națio
nal Canalul Dunăre—Marea 
Neagră. (Rețin vorbele unui 
șef de brigadă : „Ce mult 
contează citeva clipe de des
tindere pentru cei ce mun
cesc din greu aici"). Plăcute 
și binevenite au fost și spec
tacolele de la Medgidia și 
Constanța. La Costinești. în
tr-o dimineață, pe plajă, a 
avut loc o intilnire plină de 
pitoresc cu miile de tineri. 
Participanți, Cristian Țo- 
pescu și subsemnatul. S-au 
schimbat re»lici multe și di
verse,' a fost o atmosferă 
minunată. Finalul a apar
ținut unui băiețel de patru 
ani care a întrebat-o pe mă
mica sa : „Care-î Mihăiță și 
care-i Țopescu ?" Revenind 
la București am observat că 
nu m-ați uitat, nici chiar cei 
care sînteți în vacanță : 
„Sint una dintre cititoarele 
rubricii pe care cu succes o 
duceți la liman in fiecare 
s apt amin ă (chiar, de ce așa 

cel mai mult 
paranteza, sti- 
Cornelia. „Am 
dumneavoastră 

5 cei care do- 
actori". Nu, 

Toma. Pe

prieteni ai rubricii cu 
pestrițe : Balonaș,

Antenuță, Ari-

de mirat a fost V. Voicu de ce
rerea primarului, pe atît de mi
rat s-a arătat și Gheorghe 
Gheorghe. șeful biroului perso
nal al întreprinderii, atunci 
cind l-a văzut pe directorul său 
intvînd și cerîndu-i să solicite 
printr-o adresă suplimentarea 
primei cereri către serviciul per- 
sonal-invățămint al M.I.C.M.U.E. 
cu o clasă de electrotehnică. 
„Bine, dar..." — a încercat Gh. 
Gheorghe să răspundă, dar di
rectorul plecase deja. Așa s-a 
făcut că. la 15 mai 1982, por
nește către ministerul coordo
nator adresa nr. 1 905 prin care 
se cere atît de discutata clasă. 
La ședința de instruire de la 
Inspectoratul școlar județean 
Prahova, cind se anunță planul 
definitivat de școlarizare, clasa 
de electrotehnică încetează de a 
mai fi o himeră. Ea exista. Și, 
pentru acest lucru, toți cei care 
aveau copiii elevi in clasa a 
VIII-a mulțumeau — in gind 
sau cu voce tare — primarului, 
cel ce se zbătuse pentru aduce
rea la Plopeni a acestei clase.

Emoții, așadar, emoții... Pe 6 
iunie urmau să se anunțe re
zultatele, deci aveau să fie cu
noscut! și cei 36 de fericiți elevi 
ai clasei atit de dorite și de 
controversate.

TOMBERONUL SALVATOR

în cancelaria liceului, în după- 
amiaza zilei de 5 iunie, se pur
cede la deschiderea lucrărilor 
scrise. Comisia era întrunită in 
plen. Amintindu-și de 
momente, profesoara de i 
matică Alexandrina Moise 
vestește:

„Desfăceam, împreună 
profesorul Drăghici Stelian, 
crările subcomisiei la care 
crasem împreună. Deschid o lu
crare și citesc numele scris în 
spatele etichetei:

— Pană George.
Drăghici deschide următoarea 

lucrare și citește, la rindul lui, 
numele candidatului:

acele 
mate- 

! PO-

cu 
lu- 
lu-

— Pană George.
Toată comisia era de față și 

s-a făcut deodată liniște. Am 
pus cele două lucrări upa lingă 
alta și am privit semnăturile. 
Nu erau identice. într-un loc 
apărea numele scris cu majus
cule. în celălalt — cu litere de 
mină. Sâ fie unul și același 
elev? — ne întrebam cu toții. 
Știam că s-au înscris la examen 
mai mulți copii cu numele Pană. 
Dar Pană George? Eu insist:

— Să ne uităm pe liste, poate 
mai e un Pană George!

Nu mai era. Un singur elev 
purta acest nume: Pană S. 
GeOrge! Directorul este primul 
cu prezență de spirit:

— Precis că atunci cind s-a 
rupt lucrarea la sala 6, a fost 
ruptă lucrarea altui elev ’

Toată lumea intră in panică. 
Lucrările sînt luate iar la rind 
și numărate. Sînt toate, dar 
două aparțin aceluiași candidat. 
Sînt chemați supraveghetorii de 
Ia sala nr. 6. Sînt luați la în
trebări. Ei nu știu insă decit 
atit; maistrul Ivan a rupt lu
crarea aflată pe colțul catedrei. 
Mai erau și alte lucrări acolo? 
E sigur faptul că a rupt chiar 
lucrarea ce trebuia anulată? Ni
meni nu mai știe să răspundă. 
Important rămîne sâ fie găsită 
lucrarea care lipsește!

Sint luate la rind coșurile de 
gunoi, se ajunge apoi chiar și 
la tomberon. Se scotocește pu
țin și... victorie!, chiar maistrul 
Ivan găsește lucrarea ruptă. 
Era, întîmplarea face, chiar cu 
profesorul Munteanu, colegul 
său de supraveghere de la cla
sa cu buclucul. Sint recuperate 
toate bucățile de hirtie ale lu
crării. Lucrarea era închisă. Cei 
doi ezită să o deschidă.

— Lasă, să-i lăsăm surpriza 
directorului — spupe unul din
tre ei.

Lucrarea e dusă în cancelarie 
ca un veritabil trofeu. Toți ră
suflă ușurați. Deși unii gindeau 
cu spaimă: nu cumva vom găsi, 
sub eticheta acestei lucrări, tot 
semnătura Pană George?

MIRCEA NEDELCIU
DAN MUCENIC

des ?). Mie < 
mi-a plăcut 
mată Petrică 
observat că 
îi ironizați pe 
rest să devină 
stimată G. Toma. Pe cei 
care au gînduri serioase cu 
această meserie, niciodată. 
Nu trebuie confundată greu
tatea meseriei cu mirajul ei. 
„România nu o să aibă prea 
multe actrițe dacă doresc și 
eu să devin ?" Poftim, (nu 
mai dăm nume). Chereji 
Adriana a văzut la un spec
tacol grupul satiric „Mesaj" 
cu un fragment „care satiri
za teatrul, replicile fiind 
mult exagerate, ca la grădi
niță. Ei bine așa stau lucru
rile și cu filmul românesc. 
Există vorbării inutile. De 
ce să nu lăsăm muzica să 
sugereze ideea ce se vrea 
expusă. La unele filme dia
logul e atit de fals incit iți 
vine să închizi gura actori
lor". Dacă mă gindesc bine. 
Adriana, și mie mi-a venit 
de citeva ori să-mi închid 
gui-a văzindu-mă (eh ’). Mă 
conformez și eu tonului glu
meț al scrisorii lui Paulică 
Cornea „Care este cel mai 
frumos actor din țara noas
tră Fâră îndoială Jean 
Constantin. în rest... păre
rile sint împărțite. „Intii s-a 
zărit un nas șl pe urmă ci
neva a trecut colțul străzii. 
Cine era marele actor ?‘‘ 
într-âdevăr, circula aceasta 
glumă, Anișoara Ovedenie. Să 
lăsăm și cititorii să ghi
cească. Și pentru că nu am 
primit răspunsuri referitoare 
Ia versurile cu care ani în
ceput numărul trecut, vă 
voi spune acum : Ana Blan- 
diana: „Am destule poezii 
culese, toate numai de dra
goste, care ar putea să mul
țumească și pe alte 
soane preocupate", 
provincia. (Nu te-am 
trimite-mi poeziile 
vorbim). Și acum,

per- 
Aștept 

înțeles, 
și mai 
sport.

Patru 
nume 
Tomberon, 
pel, mari suporteri de fot
bal mă întreabă : „Ce cre
deți despre mult controver
satul Paolo Rossi ?“ Ce bine 
ar fi dacă fiecare din noi 
am avea într-un moment al 
vieții un... Bearzot. „Ce pă
rere aveți despre echipa 
Braziliei Gabriele Turda, 
cind văd un meci cu Brazi
lia parcă-1 văd jucind tenis 
pe Ilie Năstase. E sărbă
toare. Chiar și cind pierd 
ies învingători. îmi poves
tești despre dramele care 
s-au petrecut în Brazilia in 
urma infringerii echipei fa
vorite. Bine că nu ne-am 
calificat, dacă pierdeam fi
nala ? Trăiască naționala. 
„Cred că și in realitate sîn- 
tcți o persoană distractivă, 
ceea ce nu e rău in zilfele 
noastre", spune Silvica 3o- 
fronie. Eu nu mai spun ifL- 
mic ? ! ?... „Eu nu știu sa 
rănesc o floare și nici să 
sting cu ură o iubire adevă
rată". Versurile tale, Mihai 
Bazgan, le vom numi ver
surile rubricii de astăzi (sau 
replica ei).„După ce am ieșit 
de Ia filmul ^Ștefan Lu- 
chîan" simțeam nevoia să 
fiu singură și să mă plimb 
prin locuri ferite de privirile 
oamenilor, unde puteam 
gîndi in voie". Iată că și fil
mele românești ne pot, crea 
o stare anume, după cum 
frumos spui tu Carmen E. 
„Umorul imi lipsește, de 
fapt sint o fată ginditoare, 
mă gindesc la „România in 
viitor", dar nu-i plictisesc pe 
prieteni, sînt și distractivă, 
în clasa a opta am făcut îm
preună cu colegii o excursie 
în stațiunea Moneasa. do
rind foarte mult să ne dăm 
cu barca, dar spre marea 
noastră supărare lacul era 
sec". Aștept vești și din va
canța asta. Mioara M $ J 
Ursu Teodor „absolvent r 
Casei de copii din Buș-, 
teni “(?) dorește o poză cu 
falsul originalului (? ?). Noii 
prieteni ai rubricii de la 
care aștept vești sînt : Diță 
Ariștotel, B. Ioan. Dominte 
Didinel. D. Diaconu, Flo
rina Minciună, (mă păcă
lești ?) E. Jurcușă, Nicoleta 
Mărăcine, Elena Costea, 
Adriana Mocanu. Olguța C„ 
Alina Baranovschi. Marcela 
Hanghiuc. C. Roman, Rodica 
Gogor. Florin Banga. Vă 
rog să-mi scrieți mai mult 
despre voi pentru a putea 
dialoga. Lilian Lazăr ai 
dreptate, citatul lui N.P. din 
rubrica din 7 iulie aparține 
lui... Camil 
culpa ! „Tu 
faci să
zimbim... să zimbim vieții... 
să zimbim oamenilor... să 
zimbim pentru prieteni, pen
tru flori, pentru păsări... 
pentru că sintem tineri". îți 
mulțumesc, Violeta Mihal- 
cea și dacâ-mi doresc ceva 
acum este să am tăria și 
răbdarea să vă fac să zim- 
biți cit mai mult timp. Pe 
curind !

Petrescu. Mea 
reușești să ne 

zimbim... Vrei să

Cîteva cuvinte
(Urmare din pag. I)

oamenilor muncii pc mină. E 
originar din Lonea unde a și 
lucrat ca miner și artificier, 
perioadă in care a absolvit 
Ia seral cursurile Institutului 
de mine din Petroșani. Poate 
că o să vă mirați asa cum 
m-am mirat și m-am bucurat 
și eu atunci cind o să aflați 
că acest om cu o foarte mare 
răspundere față de oameni 
și față de producție are doar 
28 de ani și în ziua cind am 
fost noi acolo l-am găsit îm

brăcat în bluză de salopetă 
și blugi. ~ ’
il fac pe 
mai drag 
lor «ăi, 
că acești __ __ ,_____ r_
bluza învechită de salopetă 
pc care le poartă îl fac pe 
președintele sindicatului 
parcă mai acceșibil, mai 
ușor de abordat atît prin 
vîrstă» cît și prin îmbrăcă
mintea lipsită cil desăvirșire 
de „morga" altor inși.

Ca unul care cunosc des
tul de bine comportarea

Desigur, nu blugii 
Dumitru Răscolean 
nouă ca și oameni- 
dar vom menționa, 

blugi precum și

Trecerea sub control a apelor 
superficiale — o măsură 
eficientă de combatere a 

eroziunii
Foto : V. TANASOF
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16,00 Telex. 16,05 Școala satului 
— școala pentru sat. 16,25 Stadion. 
17.05 Tragerea pronoexpres. 17,15 
Film documentar: Peru, trecut, 
prezent și viitor. 17.30 Arc peste 
timp. 23 August 1944—1982. Semnă
turi în cartea muncii. 17.50 1001 
de seri. 18,00 închiderea progra
mului. 20.00 Telejurnal. 20,25 Pen
tru curtea și grădina dv. 20,35 Ci
vica: • Noi, gospodarii țării! 20,55 
Telecinemateca. Ciclul Mari regi
zori, mari actori: „Perseverență". 
Premieră pe țară. producție a 
studiourilor americane. 22,20 Tele
jurnal. 22,30 închiderea progra
mului.

despre mineri
competentă a unor cadre ti
nere în procesul de produc
ție, in munca cu oamenii, 
prezența Iui Dumitru Răsco
leați in funcția pe care o 
deține la mina Lonea este 
încă o garanție a muncii bine 
făcute aici, a îndrumării 
competente a oamenilor și a 
înțelegerii de către aceștia a 
răspunderilor ce le stan pe 
umeri. Din discuțiile avute 
cu tovarășul Gheorghe Feier, 
directorul minei, am aflat că 
I.M. Lonea se înscrie prin
tre pionierii exploatării căr-

bunelui din straiele groase 
prin abataje frontale sub ta
van artificial cu susținere și 
tăiere mecanică.

Succesele obținute de către 
minerii de la Lonea in me
canizarea tuturor operațiuni
lor din minerit cit și reali
zarea planului de producție 
la toți indicatorii, mă fac să 
merg între acești oameni în
totdeauna cu plăcere, ca la 
niște vechi cunoștințe, la 
niște cititori interesați cu a- 
devărat de literatură va
loroasă.

\ 
\ 
\

}
ț 
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ț 
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(Urmare din pag. I)
bilitate in întreaga țară și in 
paralel să amelioreze diverse 
soiuri de plante și culturi pre- 
tabile pe astfel de terenuri de 
slabă productivitate. Pentru ex
perimentări stațiunea dispunea 
de peste 2 10) de hectare dintre 
cele mai degradate. Rezultatele 
cercetărilor aveau să fie cu atît 
mai concludente. Inginerul 
Gheorghe Stoian incă din facul
tate știa importanța națională a 
unor astfel de demonstrații, știa 
că in România circa 7,3 milioane 
de hectare se află in zonele do 
deal și că ele trebuie protejate 
contra eroziunii, că fiecare pal
mă de teren, care in concepția 
unora era considerată neproduc
tivă, trebuie să producă cereale 
și nutrețuri, că întreg potenția
lul agricol al acestor zone eoli- 
nare se cere pus grabnic in va
loare, ca o bogăție inestimabilă 
a țării. Stațiunea Perieni trebuia 
să ofere modelul. Pentru aceas
ta ..stațiunea devenise nu numai 
locul nostru de muncă — își 
amintește unul dintre mecaniza
torii de bază, tovarășul Matei 
Buhuși, șeful unăi formații de 
lucru — ci și casa noastră, 
deoarece aici ne petreceam, cea 
mai mare parte din zi și din 
noapte. Plecam in zori pe cimp, 
împreună cu specialiștii care ne 
arătau cum. să arăm, cum să se
mănăm, ce plante să cultivăm, 
cum să dispunem solele pentru 
ca apele ploilor să fie barate, 
ori „rupte" in curgerea tor pe 
pantele înclinate, iar seara pină 
tirziu buchiseam în sălile de 
cursuri și in lăboratoâte, ori in 
atelierele de întreținere a ma
șinilor agricole, partea teoretică 
a lucrărilor. Pentru că ambiția 
tovarășului director Stoian era 
ca noi, mecanizatorii' să ajungem 
la înțelegerea științifică a feno
menului erozional și sâ stăpînlm 
la nivelul specialiștilor tehnica 
de lucru pe pantele abrupte și 
degradate".

Răgaz de odihnă nu aveau nici 
inginerii și tehnicienii stațiunii.

Serile tirzii deveniseră și pentru 
ei momentul cel mai potrivit al 
„zilei de muncă" pentru studie
re, împreună cu directorul lor, 
comunistul Gheorghe Stoian. a 
documentației științifice despre 
lucrări similare pe alte meridia
ne, a tehnologiilor propuse de 
diverși oameni de știință ro
mâni, a tradițiilor valoroase ale 
țăranilor noștri și reținerea, din 
toate acestea, a tot ceea ce ei 
considerau că e valabil. pentru 
zona Perieni. Pentru fiecare 
deal, pentru fiecare vale, riu sau 
ripd se întocmeau și se întoc
mesc proiecte îndelung elabora
te, care cuprind toate detaliile 
necesare recuperării și repune
rii lor in circuitul agricol, da 
fapt in circuitul marilor pro
ducții. Pe măsură ce succesele 
începeau să se vadă, stațiunea

II—12 mii kg la hectar. Cu pri- ■ 
lejul vizitei sale de lucru in a- 
ceastă stațiune, secretarul gene
ral al partidului, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu, apreciind re
zultatele acestui colectiv de 
munca și creație științifică, a 
recomandat diversificarea cerce
tărilor și a sectoarelor de acti
vitate, pentru cuprinderea unei 
sfere cit mai largi de pre
ocupări, pentru ca dealurile Pe
ri enilor să arate in și mai mare 
măsură ce poate face știința in 
miinile unor oameni cu înaltă 
conștiință patriotică, cu adincă 
dragoste pentru agricultură.

— Am pus la inimă aceste re
comandări, spune tovarășul Sto
ian, am dezvoltat sectorul de 
producere a semințelor cu va
loare biologică ridicată, produ- 
cind pentru nevoile agriculturii

„BĂRĂGANUL"
își lărgea perimetrul de activi
tate. Ea își crease cîteva filiale, 
mai bine zis 3tații-pilot, in ju
dețele Buzău, Botoșani, Galați, 
Vaslui, în scopul aplicării, al ge
neralizării rezultatelor cercetării 
științifice obținute la Perieni, cit 
și al formăriii de noi nuclee de 
specialiști în acest domeniu, do- 
vedindu-și utilitatea și rentabi
litatea intr-un timp record.

Inginerul Stoian n-a învățat 
degeaba, truda cercetărilor sale 
îndelungate, ale colectivului pe 
care il conduce, n-au fost zadar
nice. Porumbul s-a făcut, și incă 
ce porumb : peste 6 000 kg ta 
hectar, ca in Bărăgan sau ca pe 
terenurile irigate. Știința, încre
derea specialiștilor și muncito
rilor mecanizatori in tehnologiile 
elaborate de ei au triumfat. Nu 
numai in cazul porumbului. La 
griu, media ultimilor ani a fost 
de 5 500 la hectar ; la struguri,

de la care obți- 
peste 10 kg lină 
o oaie, iar bene- 
obținute de sta- 
urcă la circa 17

peste 28 de mii de tone de astfel 
de semințe în numai zece ani, 
am creat un sector zootehnic cu 
2 000 de ovine 
nem in medie 
merinos de la 
fidile anuale, 
țiunea noastră 
milioane.

— Care sînt nemulțumirile 
omului și specialistului Gheor
ghe Stoian ?

— Asta da, întrebare. Pentru 
că, de ce să nu recunosc, am și 
nemulțumiri. Uite, nu demult a 
fost aid la noi in vizită un pro
fesor in materie, din R.F.G. L-a 
impresionat atit de mult ceea ce 
a văzut, incit a spus că ar vrea 
să aducă o sută de studenți de 
ai săi să învețe la Perieni știința 
combaterii eroziunii solului și 
folosirea terenurilor degradate. 
Or, noi, de ani de zile încercăm 
să aducem mai mulți studenți

pentru practica la Perieni și nu 
am reușit, deși sintem in măsu
ră, prin experiența dobinditA, 
să-i învățăm ceva concret in a- 
ceastă privință. Și, mai e incă 
o problemă. Rezultatele cercetă
rilor noastre se preiau cu prea 
mare încetineală, există prea 
multă reținere în fața noului, 
prea mult conservatorism la u- 
nele cadre din agricultură. Cind 
o brazdă de pămint alunecă la 
vale, cărată de ape, in in’ma in
ginerului agronom, a mecaniza
torului trebuie să se producă un 
cutremur. Dar la noi, in multe 
zone ale țării se mai ară incă 
de la deal la vale, tăind făgașe 
pentru apă, se critică de ani de 
zile această practică greșită, insa 
prea puțini, aud.

Cea mai mare nemulțumire, 
care il încearcă uneori, i-o pri- 
cinuiește totuși timpul, care nu-i 
ajunge comunistului Gheorghe 
Stoian pentru toate cite ar vrea 
să le facă. L-ar interesa să 
meargă prin unitățile agricole 
din județe și să ajute la orga
nizarea activității de combatere 
a eroziunii solului, să le vor
bească oamenilor despre expe
riența de la Perieni, să le știr- 
nească interesul, ar vrea să stu
dieze mai mult, ar vrea să stea 
mai mult cu familia sa, să se 
ocupe mai îndeaproape de cei 
cinci copii ai săi, să-și scrie lu
crarea de doctorat pe care o 
amină mereu, dar, cum spunea 
mecanizatorul Buhuși, ziua are 
numai 24 de ore și ca orice agri
cultor care își iubește cu patimă 
profesia, pleacă cu noapte de 
acasă și se întoarce pe noapte. 
Pentru că griul și porumbul, 
vița de vie și livezile, turmele 
de oi și ierburile ina-lte la ceasul 
cositului nu știu de alte interese 
ale inginerului Stoian, iar el le 
înțelege ca pe niște ființe, că
rora le consacră ceea ce are el 
mai nobil in inima și conștiința 
sa : pasiunea, priceperea și răs
punderea cu care milioane de 
oameni ai ogoarelor lucrează 
pentru belșugul de piine al țării.
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TELEGRAMĂ BĂTĂLIA PENTRU RECOLTĂ CONTINUĂ
CARNET RUTIER

Excelentei Sale
Domnului FERNANDO BELAUNDE TERRY

Președintele Republicii Peru, ,
LIMA

Cu ocazia celei de-a 161-a aniversări a proclamării independen
ței țârii dumneavoastră. îmi este deosebit de plăcut să vă adresez, 
în numele poporului român și al meu personal, cordiale felicitări 
și cele mai bune urări de fericire personală, de pace și prosperita
te poporului peruan.

Exprim convingerea că relațiile de prietenie și colaborare dintre 
România și Peru se vor dezvolta mai intens, în continuare, în in
teresul celor două popoare, al păcii, înțelegerii și respectului in
dependenței naționale a tuturor popoarelor.

NICOLAE CEAUȘESCU
Președintele Republicii Socialiste România

UN VOLUM MARE DE LUCRĂRI CE SOLICITĂ 
PREZENTA LA MUNCĂ A ÎNTREGULUI SAT!

i MINGEA

Plenara Consiliului 
Uniunii Scriitorilor

Marți. 27 iulie, s-au desfășurat 
lucrările Consiliului Uniunii 
Scriitorilor.

în cadrul plenarei au fost 
dezbătute sarcinile ce revin U- 
niunii Scriitorilor, in lumina 
Expunerii tovarășului Nicolae 
Ceaușescu la Plenara lărgită a 
C.C. al P.C.R. din 1—2 iunie 
1982 și a documentelor celui 
de-al doilea Congres al educa
ției politice și culturii socia
liste. Intr-un spirit de înaltă 
responsabilitate, participanții la 
plenară au relevat importanța 
excepțională a ideilor cuprinse 
în expunerile secretarului gene
ral al partidului, care, prin cute
zanța și esența lor novatoare, se 
impun ca documente programa
tice pentru cei ce slujesc spiri
tualitatea societății socialiste. 
Vorbitorii au subliniat necesita
tea ca literatura să se inspire 
din realitățile vieții contempo
rane, din problemele și fenome
nele societății noastre socialiste, 
să oglindească munca și aspira
țiile poporului nostru, trecutul 
său glorios de, luptă, să contri
buie ' i formarea omului nou. Ia 
educarea patriotică și revoluțio
nară a maselor. Ia cultivarea și 
Îmbogățirea limbii române.

Scriitorii s-au angajat ca prin 
creațiile lor și prin implicarea 
directă in viața social-politică a 
țârii să-și sporească aportul la 
traducerea in fapt a programu
lui ideologic al partidului, la 
îmbogățirea culturii românești.

Consiliul a adoptat un amplu 
program de măsuri în vederea 
transpunerii în viață a sarcinilor 
ce revin Uniunii Scriitorilor în 
spiritul expunerii secretarului 
general al partidului la plenara 
lărgită a C.C. al P.C.R., precum 
și hotărîrilor celui de-al II-Iea 
Congres al educației politice și 
culturii socialiste.

Intr-o atmosferă entuziastă, 
la încheierea lucrărilor a fost 
adoptată o telegramă adresată 
tovarășului Nicolae Ceaușescu, 
secretarul general al pJFtidului 
Comunist Român, in care se 
spune :

Mult iubite, și stimate tovarășe 
Nic®’ •' Ceaușescu,

Int Jnit pentru a dezbate sar
cinile ce revin Uniunii Scriitori
lor in lumina strălucitei dum
neavoastră Expuneri Ia Plenara 
lărgită a C.C. al P.C.R. din 1—2 
iunie 1982 și a documentelor 
celui de-al doilea Congres al e- 
ducației politice și culturii 
socialiste, Consiliul Uniunii Scri
itorilor iși exprimă deplina ade
ziune la acest program de im
portanță decisivă pentru activi
tatea ideologică și politică a în
tregii țări, pentru munca de e- 
ducație cultural-artistică a ma
selor largi, pentru creația litera
ră a tuturor scriitorilor din

România socialistă. Prin cute
zanța ideilor și prin ampla ana
liză a fenomenelor specifice so
cietății noastre, însuflețitoarele 
orientări pe care ni le-ați dai și 
cu acest prilej redimensionează 
rolul educației și al culturii în 
practica făuririi socialismului, 
ne înarmează cu o mai profun
dă înțelegere a problemelor rea
lității noastre aflate intr-un pro
ces de continuă prefacere revo
luționară.

Exprimindu-ne profunda grati
tudine pentru aprecierea dată 
literaturii noastre contemporane, 
pentru actul de înalt patriotism 
prin care ați pus în lumină ro
lul hotărîtor al creșterii limbii 
românești, față de care înseși 
existența și dezvoltarea națiunii 
noastre ar fi de neînchipuit, vă 
încredințăm că vom acționa prin 
mijloacele specifice profesiei 
noastre pentru continua îmbogă
țire a acestui neprețuit tezaur 
strămoșesc.

In efortul de pătrundere a în
țelesurilor istoriei milenare a 
poporului nostru, a luptei duse 
în trecut pentru afirmarea și ♦ 
păstrarea ființei naționale, pen
tru eliberarea socială și edifica
rea unei lumi noi, am primit 
de la dumneavoastră fierbintele 
îndemn de a sorbi numai din 
izvorul curat care se naște din 
pămintul țării, pentru ca in tot 
ceea ce scriem să vibreze mun
ca eroică, preocupările și nă
zuințele constructorilor socialis
mului.

Răspunzind acestui îndemn 
vom face toiul, prin creația li
terară, fără deosebire de limba 
în care scriem, prin dezbaterile 
pe care le vom organiza, prin 
contactul direct și permanent cu 
făuritorii de bunuri materiale și 
spirituale din fabrici și uzine, 
de pe șantiere, din unitățile a- 
gricole, din institutele de cerce
tări, din școli și facultăți, prin 
participarea activă la Festivalul 
național „Cintarea României**, 
pentru a îndeplini programul 
ideologic al partidului.

Sintem cu trup și suflet ală
turi de generoasa dumneavoas
tră inițiativă de construire și de 
apărare a păcii, convinși fiind 
că aceasta este condiția funda
mentală a salvgardării cuceriri
lor civilizației, a împlinirii nă
zuințelor legitime de libertate și 
progres social ale tuturor po
poarelor lumii.

Desfășurindu-ne activitatea în 
universul fertil deschis de Con
gresul al IX-Iea al partidului, 
vom milita, mult stimate și 
iubite tovarășe Nicolae 
Ceaușescu, împreună cu întregul 
nostru popor, pentru făurirea 
societății socialiste multilateral 
dezvoltate și a comunismului pe 
pămintul românesc.

Campania agricolă de vară solicită in 
continuare aceleași eforturi susținute pen
tru realizarea multiplelor lucrări de sezon, 
hotărîtoare pentru recoltă. Din programul 
acțiunilor prioritare ce se desfășoară 
acum reiese că $-au efectuat :

• secerișul pe aproape 1,8 milioane 
hectare (82 la sută din program) • elibe
rarea terenurilor de paie pe 1,7 milioane 
hectare (64 la sută) • pregătit pentru 
însâmînțat culturi duble pe 1,2 milioane ha 
(77 la sută) • însâmînțat culturi succesive 
pe 1,15 milioane ha (76 la sută) • udări 
în perioada 17—23 iulie pe 291 mii ha 
(75 la sută) • recoltat furaje pe 933 mii 
ha (92 la sută din programul mai-iulie)

• depozitat fin - 1,363 milioane tone (68 
la sută) • însilozat masă verde - 2,35 
milioane tone (76 la sută).

Cu deosebire, din aceste date, reiese 
necesitatea impulsionării acțiunilor la se
ceriș, mai ales în Banat Transilvania, 
Moldova pentru încheierea recoltării griu
lui în cel mai scurt timp. Numai acțio- 
nînd cu operativitate pentru a pune grab
nic recolta la adăpost se poate asigura 
strîngerea fără pierderi a producțiilor 
bune existente în cîmp. In paralel sînt 
necesare lucrări moi energice Io elibe
rarea terenurilor de paie și transportul 
acestora în bazele furajere cit și pentru 
efectuarea arăturilor adînci. Acum, cînd in

i

general volumul lucrărilor mecanice a 
mai scăzut în intensitate, este necesară o 
organizare riguroasă a formațiilor de 
tractoare Io arături adinei, ca lucrare de 
bază pentru viitoarele recolte. Tot în pro
gramul campaniei sînt cuprinse cu titlu 
de prioritate efectuarea udărilor și între
ținerea culturilor, iar in grădini și livezi 
recoltarea legumelor și fructelor.

Așadar, ne aflăm într-o perioadă de 
vîrf de lucrări ce solicită prezența la 
muncă în cîmp a întregului sat, iar orga
nele și organizațiile U.T.C. au datoria 
de o mobiliza tinerii satelor la efectuarea 
acestor complexe activități de pe agenda 
Cotidiană a campaniei agricole.

AGENDA
Tovarășul Gheorghe Oprea, 

prirh viceprim-ministru al gu
vernului. președintele părții 
române în Comisia mixtă guver
namentală de cooperare eco
nomica. științifică și tehnică 
româno-franceză, a avut, marți 
dimineața, o întrevedere cu 
Michel Jobert. ministru de stat, 
ministrul comerțului exterior al 
Franței, președintele părții țării 
sale in comisia mixtă.

★Marți, la București, s-au în
cheiat lucrările celei de-a XÎI-a 
sesiuni a Comisiei mixte guver
namentale de cooperare econo
mică, științifică și tehnică ro- 
mâno-franceză.

★
Cu ocazia celei de-a XII-a se

siuni a Comisiei mixte guverna
mentale de cooperare economi
că, științifică și tehnică româno- 
franceză, ambasadorul Franței 
la București, Marcel Beauxj a 
oferit un dejun.

★
Tovarășul Nicolae Constantin, 

ministrul comerțului exterior și 
cooperării economice internațio
nale, a avut, marți dimineața, o 
întrevedere cu Michel Jobert, 
ministru de stat, ministrul co
merțului exterior al Franței.

în aceeași zi, ministrul aface
rilor externe, Ștefan Andrei, s-a 
intilnit cu Michel Jobert, minis
tru de stat, ministrul comerțului 
exterior al Franței.

țească de Etnografie și -Folclor, 
la care iau parte tineri din cen
trele universitare București, 
Iași, Cluj-Napoca. Brașov, Cra
iova, Satu Mare și Suceava.

în cadrul manifestărilor pri
lejuite de marcarea „Lunii de 
solidariLate cu lupta poporului 
coreean**, ambasadorul R.P.D. 
Coreene la București, Sin In Ha, 
a organizat marți o gală de fil
me la sediul ambasadei.

Au participat tovarășii Ion 
Coman. membru al Comitetului 
Politic Executiv, secretar al C.C. 
al P.C.R., Mihai Burcă, vicepre
ședinte al Consiliului Național 
al Frontului Democrației și Uni
tății Socialiste, Stan Soare, ad
junct de șef de secție la C.C. al 
P.C.R.. Constantin Oancea. ad
junct al ministrului afacerilor 
externe, general-colonel Marin 
Nicolcscu, adjunct al ministrului 
apărării naționale, Ion Găletea- 
nu. secretar de stat Ia Consiliul 
Culturii și Educației Socialiste, 
activiști de partid și de stat, re
prezentanți ai unor instituții 
centrale, organizații de masă și 
obștești, generali și ofițeri su
periori, ziariști.

La Academia de Științe Socia
le și Politice a avut loc, marți, 
prezentarea volumului ..Scurtă 
istorie a României**, recent apă
rut in editura Academiei Na
ționale de Istorie din Caracas. 
Cu acest prilej au rostit alocu
țiuni prof. dr. docent Mihnea 
Gheorghiu, președintele Acade
miei de Științe Sociale și Poli
tice, și acad. Guillermo Moron, 
președintele Comisiei de istorie 
a Institutului Panamerican de 
Geografie și Istorie, directorul 
publicațiilor Academiei Națio
nale de Istorie din Caracas.

în cuvintul său, oaspetele Ve
nezuelan — care semnează și 
prefața volumului — și-a expri
mat deosebita satisfacție pentru 
apariția acestei valoroase cărți 
(autori : Mihnea Gheorghiu, 
Florin Constantiniu. Dan Berin- 
dei, Gh. Buzatu și N. S. Tana- 
șoca), primite cu mare * interes 
de oamenii de știință și cultură, 
precum și de către cititorii din 
țara sa. Au fost scoase in evi
dență bunele raporturi de co
operare pe multiple planuri din
tre cele două țări, sentimentele 
de stima și prietenie, cu pro
funde rădăcini în latinitatea co
mună. ce leagă poporul român 
și popoarele America Latine, 
atenția deosebită acordată de 
președintele Nicolae Ceaușescu 
bunelor relații cu țările în curs 
de dezvoltare, cu toate țările iu
bitoare de pace și progres so
cial. Evocind succesul lucrărilor 
celui de-al XV-lea Congres in
ternațional de științe istorice 
desfășurat la București sub 
înaltul patronaj al tovarășului 
Nicolae Ceaușescu. istoricul ve- 
nezuelean a mulțumit, în acest 
context, conducerii României 
socialiste pentru pregătirea săr
bătoririi în tara noastră, anul 
viitor, a bicentenarului lui Simon 
Bolivar, exnrimîndu-și recunoș
tința față de prețuirea de care 
se bucură aici operele inspirate 
din lunta popoarelor pentru apă
rarea ființei proprii, a ființei lor 
naționale.

La Suceava și-a început acti
vitatea o Tabără națională de 
folclor, organizată sub egida 
Uniunii Asociațiilor Studenților 
Comuniști din România in co
laborare cu Societatea Studen

Cu prilejul Zilei naționale a 
Republicii Peru, marți după- 
amiază, a avut loc in Capitală 
o manifestare culturală organi
zată de Institutul român pentru 
relațiile culturale cu străinăta
tea și Asociația de prietenie ro- 
mâno-peruană. Ziarista Anca 
Voican a prezentat impresii de 
călătorie din Peru, după care a 
fost proiectat un film documen
tar peruan.

Ultimele zile au oferit condi
ții bune în județul Iași pentru 
recoltarea griului. Pe suprafe
țele nesecerate se depun în con
tinuare eforturi pentru recupe
rarea grabnică a rămînerilor în 
urmă. Activitatea susținută des
fășurată în consiliile unice agro
industriale Vlădeni și Belcești 
s-a împlinit prin suprafețe mari 
recoltate, dar in Pașcani, Tibă- 
nești, Mircești s-au recoltat 
pină în prezent sub 25 la sută 
din suprafețele cultivate cu 
grîu. Aceste din urmă rezultate 
slabe menționate sînt datorate 
îndeosebi organizării muncii, a 
întîrzierilor și a indisciplinei.

• Cum se pierd ore prețioase 
la seceriș? în plină zi, mecani
zatorii de la Tg. Frumos, adică 
pe la ora 10,30, se pregăteau să 
intre in lân. Cine le va „de- 
conta“ cele 4 ore bune de lucru 
irosite? Tovarășul Gh. Avădănii, 
inginer șef la C.A.P. Tg. Fru
mos, ne preciza că totul se des
fășoară normal, bine organizat. 
Numai că pe teren lucrurile 
stau altfel: din totalul de 1000 
ha s-au secerat numai 250. Com

Recolta, nivelul producțiilor 
atinse într-un sector sau altul 
de activitate vorbesc, se cu
noaște, cel mai exact despre 
modul în care s-a muncit de-a 
lungul întregului an, despre 
hărnicia lucrătorilor ogoarelor. 
Și iată, dacă in cadrul Consi
liului unic agroindustrial Na- 
nov, județul Teleorman, unde 
recoltatul griului, precum și in- 
sămințatul culturilor succesive 
— lucrări importante prevăzute 
in cadrul actualei etape a cam
paniei — au fost încheiate cu 
citeva zile înaintea multor altor 
unități agricole din județ, dacă 
la Nanov. în cooperativele ..7 
Noiembrie'* Alexandria și ..8 
Martie** Țigănești producțiile de 
grîu sint cu mai bine de 1 000 
kg la ha superioare prevederi
lor planului, înseamnă că s-a 
muncit bine, că oamenii de aici, 
tineri și virstnici deopotrivă, au 
luptat cu brațele și mintea lor, 
cu toate forțele de care au dis
pus pentru a smulge pămintului 
cît măi multe roade. La Nanov, 
au fost înregistrate importante

CINEMA
TRANDAFIRUL GALBEN: Lira 

(orele 15,30; 17,45: 20); Pacea (ore
le 15,30: 17,30; 19,30); Grădina Lira 
(ora 21).CALCULATORUL MĂRTURI
SEȘTE: Buzeștl (orele 15; 17: 19).

NEA MARIN MILIARDAR: Giu- 
lești (orele 9; 11,15; 13,30; 15.45; 
18; 20).

IANCU JIANU ZAPCIUL: IAN- 
CU JIANU HAIDUCUL; Flacăra 
(orele 15,30: 19).

VASILT $1 VASILISA: Scala 
(orele 9; 11,13; 13,30; 15,45; 18;
20.15) .

GĂINUȘĂ DE AUR: Central 
(orele 9: 11,15; 13,30: 15,45; 18; 20).

BOBBY DIERFIELD: Timpuri
Noi (orele 9: 11: 13.15); PE MUN
TELE TIEN YUN SAN (orele 15,30; 
17.45: 20).

CONTRABANDIȘTII DIN SAN
TA LUCIA: Festival (orele 8.30; 
10,30; 12,30: 14,30: 16,30: 18.30;
20,30); Favorit (orele 9; 11,15;
13,30: 15,30; 18: 20.15); Modern
(orele 9: 11.15; 13,30; 15,45; 18;
20.15) ; Grădina Modern (ora 21).

SPORT
La 28 iulie 1984, peste exact 

doi ani. la Los Angeles se vor 
deschide întrecerile celei de a 
XXIII-a ediții a Jocurilor O- 
limpice. Ne aflăm, deci, la ju
mătatea ciclului olimpic, mo
ment in care se impune o pri
vire de ansamblu a potențialu
lui actual al sportului nostru. 
Spunem „se impune** pentru că, 
dacă există, pe de o parte, po
sibilitatea de a evalua rezulta
tele muncii din primii doi ani 
ai ciclului olimpic, mai există și 
șansa de a fi operate unele 
schimbări — de optică, de me
tode, de sportivi și de tehnicieni 
(la loturi și la federații) — in 
citeva dintre disciplinele de for
ță și tradiție ale sportului nos
tru. care nu mai dau. insă, sa
tisfacție în ultima vreme. Cei 
doi ani aflați încă la dispoziția 
specialiștilor trebuie organizați 
și folosiți infinit mai bine decît 
anteriorii» procedindu-se la o 
totală reconsiderare a felului in 
care destule federații, destui an
trenori și. din păcate, destui 
sportivi cotați drept „speranțe 
olimpice** privesc procesul de 
pregătire.

Prin prisma rezultatelor înre
gistrate la Universiada de Ia 
București, anul 1931 ar putea fi 
apreciat, drept foarte bun. Dacă 
vom lua, insă, in calcul și ne
reușitele care i-au urmat, la 
campionatele mondiale și euro
pene de seniori, dacă ne vom 
gindi că. de regulă, ariul post- 
olimpic trebuie să aducă lansa
rea talentelor de miine și nu 
neapărat păstrarea pozițiilor ob
ținute la J.O.. atunci vom vedea 
lucrurile în cu totul altă lumină, 
și anume iluzia că lucrurile 
stau foarte bine.

Spre exemplu, cit de valoros

binele se deplasează dimineața 
de la un punct la altul, iar lu
crările de eliberare a miriștilor 
și de însămînțare cu culturi 
succesive sînt intr-un stadiu de 
început. Cit despre pleavă, acest

Suficeanu, deși realizaseră re
coltatul pe o suprafață însem
nată, nu puteau continua pentru 
că autocamioanele, două la nu
măr, erau insuficiente pentru a 
transporta griul la bazele de re-

IAȘI:

FIECARE ORĂ BUNĂ DE LUCRU, 
FIECARE UTILAJ - 

FOLOSITE DIN PLIN LA SECERIȘ!
furaj atit de valoros, 4 kg înlo
cuind în hrana animalelor un 
kg de orz, deși combinele sînt 
dotate cu dispozitive corespun
zătoare, aceasta este risipă. La 
C.A.P. Strunga, mecanizatorii 
fermei conduse ‘ de Constantin

cepție. La C.A.P. Coștuleni, rîn- 
duri întregi de spice au rămas 
in picioare. Exemplele noastre 
evidențiază faptul că în ceea ce 
privește organizarea muncii mai 
sint multe lucruri de făcut, iar 
măsurile ce se impun trebuie

să înlăture în cel mai scurt timp 
aceste neajunsuri.
• Viteze de lucru realizate șî 

depășite pe fiecare combină! 
Șeful secției de mecanizare de 
la C.A.P. Dumești, Gh. Gheor
ghiu, ne-a întîmpinat la margi
nea lanului. în cîmn. combine- 
rii Constantin Cărăbuș, Ale
xandru Alexa. Dumitru Haraga 
ajutați de colegii lor de la 
S.M.A. Pașcani. Alexa Moroiu, 
Constantin Păduraru, Vasile 
Hacea au sosit de la răsăritul 
soarelui și pină la ora prînzu- 
lui au depășit ritmul de lucru 
stabilit cu 30 la sută. Transpor
tul asigurat de autocamioane 
I.T.A. se face fără pau2ă. Se 
impune însă și aici scurtarea 
timpului de descărcare în bazele 
de recepție. Concomitent cu se
cerișul griului se treieră și ma
zărea. Lucrarea se execută cu 
două combine, iar paiele rezul
tate de la seceriș sint transpor
tate în parcul de furaje al fer
mei de ovine.

CĂTĂLIN bordeianu

depășiri și la producția de orz, 
în unele unități agricole cum 
este .,8 Martie** Țigănești pro
ducția peste plan cifrindu-se la 
2 500 kg la ha.

„Un rol hotărîtor în obținerea 
acestor rezultate bune — ne spu
nea tovarășul Laurențiu Badea,

înseamnă activitatea noastră de 
aici din plină cimpie a țării11. 
Deci, cum spune un vechi ade
văr, pămintul este darnic întot
deauna cu cei harnici și gospo
dari. Fapt evidențiat aici, la Na
nov, unde producțiile bune ob
ținute constituie o adevărată

TELEORMAN:

BILANȚUL HĂRNICIEI
președintele Consiliului unic a- 
groindustriâl Nanov — l-au 
avut, pe de o parte, efectuarea 
la timp a tuturor lucrărilor, de 
la pregătitul ogorului în toam
nă și pină la înmagazinare — 
operație abia încheiată — iar pe 
de altă parte, pasiunea oameni
lor de aici, grija ^or. permanen
tă pentru sporirea, an de an, a 
rodniciei cimpului, pentru tot ce

răsplată pentru eforturile de
puse de-a lungul unui întreg 
an.

Evidențiind alți factori care 
au determinat depășirea pro
ducțiilor planificate Ia hectar, 
atit la grîu cît și la orz, preșe
dintele consiliului unic agroin
dustrial Nanov a ținut să re
marce sprijinul deosebit primit, 
aproape zi de zi, de către coo

peratori, din partea elevilor, a 
tinerilor din localitățile cuprin
se in consiliu și în special din 
partea elevilor de la Liceul a- 
groindustrial Alexandria. Tot
odată, organizînd in momentele 
de vîrf ale campaniilor acțiuni 
prin care să-i ajute pe coope
ratori Ia efectuarea lucrărilor 
dintr-un sezon sau altul, tinerii 
muncitori de la I.P.T.E.. din alte 
întreprinderi și instituții teleor- 
mănene, au contribuit la elimi
narea pierderilor, la crearea 
unor condiții cît mai bune ne
cesare depozitării recoltei. $i nu 
au fost uitați mecanizatorii, a- 
cești adevărați artizani ai recol
telor bogate, oameni care și-au 
potrivit programul de lucru. — 
in mod deosebit, acum în pe
rioada strihgerii recoltei — dună 
zorii și asfințitul fiecărei zile, 
neodihna lor regăsindu-se. iată, 
mai întii în frumusețea lanuri
lor aurii legănate de vîntul cîm- 
pului și acum in greul depozi
telor în care s-a înmagazinat 
griul.

EUGENIU CIOLAN

Mingea a fost și 
rămine o mare a- 
tracție pentru cei 
mici și, de multe 
ori, pentru cei 
mari. De cite ori 
nu ni s-a întimplat 
ca o minge, ajunsă 
din greșeală lingă 
piciorul nostru, ori- 
cît am fi fost de in- 
dispuși, nu am re
zistat tentației de a 
o izbi cu piciorul 
sau cu mina și să 
o expediem acolo 
de unde venise în 
mijlocul copiilor.

Mingea a devenit 
un miracol nu nu
mai pentru băieți, 
ci. aproape în ace
eași măsură, și 
pentru fete. De 
multe ori lasă pă
pușile și ies in 
curte sau in alte 
locuri să joace vo
lei, baschet sau, 
uneori, chiar fot
bal.

Pentru Sănducu, 
mingea era prie
tenul de joacă ne
lipsit.

Era legat mult de 
ea, văzindu-se de 
pe acum, pe la 5 
anișori ai lui, mare 
fotbalist. Nu se 
despărțea de minge 
nici în pat, dor
mind cu ea in 
brațe.

Nu odată s-a 
scris și s-a spus că 
acolo unde există o 
minge, este exclus 
să nu apară ți un 
copil. Conducătorii 
auto, in special, 
cunosc foarte bine 
acest adevăr, pen
tru că nu odată 
s-au intilnit cu el. 
Dar fapte, ea cele 
petrecute cu un 
conducător auto 
profesionist și cu 
Sănducu, mai rar.

El, omul cu ex
periența celor 15 
ani de conducerea 
mașinilor grele, pi

lota cu indemînare 
și prudență auto
vehiculul de tonaj 
mare, gindindu-se 
la copiii lui : la 
Geta. care mai 
avea un an pină va 
da treapta întii : la 
Nelu, care e în cla
sa a șaptea și 
merge mai greu cu 
învățătura, și la 
micuțul Gigei, care 
va trebui să încea
pă și el școala. Hu
lind tot așa, cu 
ochii la șosea și cu 
gindurile lui, pe 
cind trecea prin- 
tr-o comună, se po
meni deodată că la 
circa 100 de metri 
înaintea lui apare o 
minge. Bineînțeles 
că s-a ivit și stăpi- 
nul mingii : Săn
ducu. Conducătorul 
auto, om cu expe
riență la volan, a 
încetinit mersul și 
atenția i s-a în
dreptat spre mar
ginea șoselei, unde 
se oprise Sănducu. 
Stătea și privea 
mingea. Poziția co
pilului îl făcu pe 
conducătorul auto 
ca, încet, să-și con- 
tinuie mersul în 
speranța că Săndu
cu nu se va duce 
după minge. Dar. 
stupoare !, cind 
mașina mai avea 
doar vreo 20 de 
metri pină să trea
că peste minge, 
Sănducu. văzind 
pericolul in care se 
afla mingea lui iu
bită, se repezi să o 
salveze, precum se 
repede o leoaică 
să-și salveze puii, 
ajungind la mingea 
care se afla in mij
locul străzii, la doi 
pași de mașină. 
Conducătorul auto, 
înmărmurit de a- 
ceastă întorsătură a 
lucrurilor, a avut 
totuși tăria nece

sară să apese brusc 
pe frină și să o- 
prească Ia milime
tru de Sănducu și 
de minge.

Cind cobori din 
mașină, lac de su
doare și furios la 
culme, de-abia stă- 
pinindu-se să nu 
dea în copil, zim- 
betul candid al a- 
cestuia că a reușit 
să-și salveze ne
prețuita lui minge, 
l-a dezarmat com
plet, făcindu-l și pe 
el să zimbească. 
Abia mai tirziu, 
cind se dezmetici, 
șoferul se felicită 
că a știut să iasă 
cu bine dintr-o si
tuație grea. Se urcă 
la volan, gîndin- 
du-se la ce s-ar fi 
putut intimpia dacă 
el se pierdea în 
acel moment și nu 
reacționa cu singe 
rece. Ce ar fi ră
mas din acel băie
țel drăguț, cu fața 
luminată de satis
facția salvării min
gii ?. Ce avea să se 
intimple cu soția 
Iui, mamă a trei 
copii, cind afla 
despre accident ? 
Ce avea să fie cu 
părinții lui Săndu
cu. care nu îl 
aveau decît pe el ? 
Ce bine e să fi pru
dent, reflectă șofe
rul, atunci cînd, pe 
marginea șoselei, 
vezi copii. Nicioda
tă nu știi ce le trece 
lor prin minte.

Ajuns acasă, con
ducătorul auto iși 
îmbrățișa mai mult 
ca de obicei soția 
și iși sărută mai 
cald copiii.

Nu Ie spusese de 
ce. Nici ei nu 1-ail 
întrebat.

Sint in viață ges
turi care nu au ne
voie de explicație.

ENE GHEORGHE

Premiile participanților la „Salonul republican 

de grafică satirică al tineretului"
La Costinești a avut loc festi

vitatea acordării premiilor parti- 
cipanților Ia „Salonul republican 
de grafică satirică al tineretu- 
lui“, manifestare aflată la cea 
de-a doua ediție și care a reunit 
96 de lucrări semnate-de 38 .gra
ficieni.

Juriul (președinte — criticul 
Valentin Silvestru) a stabilit ur
mătorul palmares : Marele pre
miu al Salonului Costinești, 1982
— Pavel Constantin ; Premiul I
— Leonte Nastase ; Premiul II

— Ion Barbu și Gh. D. Constan- 
finescu : Premiul III — Denes 
Molnar. Octavian Covaci și Da
niel Ionescu.-

S-au mai acordat, de aseme
nea. premii speciale : premiul 
revistei „Flacăra11 — Anton Dra
gos : premiul revistei ..Viața stu
dențească11 — Nicolae Ionițâ ; 
premiul ziarului „Scinteia tine- 
retului** — Aram Damadian ; 
premiul stațiunii Costinești — 
Horia Crișan.

APAȘII: Grivița (orele 9; 11.15: 
13.30; 13.45: 18; 20): Ferentari
(orele 15.30; 17,30: 19.30).

STRADA PE CARE LOCUIM: 
Drumul Sării (orele 16; 18: 20).

MEPHISTO: Cotroceni (orele
15.30: 19).

MADONA PAGINA: Viitorul 
(orele 15,30: 17,30; 19,30).

SECRETUL JURNALULUI IN- 
TIM: Popular (orele 15; 17,15;
19.30) .

COMOARA DIN LACUL DE AR
GINT: Munca (orele 15; 17,15;
19.30) .

APA VIEȚII: Progresul (orele 
16: 18; 20).

AGONTE ȘT EXTAZ: Luceafărul 
(orele 9: 11.30: 14: 16.30; 19).

BATALTA DE PE NEREDVA: 
Capitol (orele 9; 12,30; 16: 19).

SFINX: Patria (orele 9: 11,15;
13,30: 15.45; 18; 20,15): București 
(orele 8.30: 10.45; 13; 15.45; 18;
20.15); Melodia (orele 9; 11,15;
13,30; 15.45; 18; 20,15).

BUNUL MEU VECIN SAM: Vic
toria (orele 9,30; 12,30: 16; 19);
Floreasca (orele 9,30; 12,30; 15,30; 
19).

AVENTURILE URSULEȚILOR 
POLARI: Doina (orele 9,15; 11;
12,43; 14.30); IPHIGENIA (orele 
16.15; 18.45).

FRONTIERA: Feroviar (orele 9; 
11,15; 13,30; 15.45; 18: 20,15 : Gră
dina Buzeștl (ora 21): Flamura 
(orele 9; 11; 13,15: 15.30; 17.45; 20).

O FATA FERICITA: Excelsior 
(orele 9; 11.15; 13,30; 15,45; 18:
20,15); Cultural (orele 9: 11,15;13,30: 13,43; 18: 20.13); Grădina
Festiva] (ora 21).

LANȚUL AMINTIRILOR: Dacia 
(orele 9; 12; 16: 19).

MAREA DRAGOSTE: Union
(orele 9.30; 11,30: 13,30: 13.45: 18: 
20).

TORA! TORA! TORAI: Gloria 
(orele 8.45; 11,15; 14; 16,45; 19,30).

IN ARȘIȚA NOPȚII: Aurora 
(orele 9; 11.15; 13,30: 15,45: 18; 20).

TOATA LUMEA ESTE A MEA: 
Miorița (orele 9: 12.30: 16: 19).

TREI OAMENI PERICULOȘI: 
Cosmos (orele 9,30; 11,30: 13,30:
15.30; 17,30; 19,30): Arta (orele 9; 11,15; 13.30: 15.45: 18; 20); Grădina 

«Arta (ora 21).
ATAC ÎMPOTRIVA LUI ROM

MEL: Tomis (orele 9: 11.15: 13.30; 
15.45; 18; 20); Grădina Gloria (ora 
21); Grădina Tomis (ora 21).

CAMPIOANA MEA: Grădina Ca
pitol (ora 21).

PILOT DE FORMULA 1: Gră
dina Parc Hotel (ora 21).

ATENȚIE LA PANA DE VUL
TUR: Grădina Luceafărul (ora 21).

MERIDIAN
este titlul mondial al Sandei 
Toma in perspectiva J.O. de la 
Los Angeles ? Știm bine, la a- 
ceastă oră, că marea campioană 
s-a retras din activitatea com- 
petițională. dar nu știm cine ii 
va lua locul in schiful olimpic. 
Luptătorii de greco-romane au 
cîștigat Ia Universiada un nu
măr impresionant de medalii, 
dar — de atunci încoace — au 
dispărut aproape de pe firma
mentul marilor competiții inter-

Olimpice din 1984 este un obi
ectiv prea mare și prea impor
tant pentru a mai lăsa loc con
cesiilor. scuzelor, explicațiilor și 
promisiunilor, singurele argu
mente valabile fiind valoarea 
certă, seriozitatea, pasiunea și 
disciplina în pregătire.

Nu avem nevoie de sportivi 
care ar putea furniza, eventual, 
o surpriză la J.O., ci de perfor
meri capabili să obțină în mod 
sigur o medalie olimpică, pentru

DOI ANI PÎNĂ LA 
JOCURILE OLIMPICE 

DE LA LOS ANGELES!
naționale, onoarea fiindu-le sal
vată recent de... juniori ! Boxul, 
handbalul. scrima, înotul, vo
leiul și baschetul se află cam în 
aceeași situație, cu corectivele 
de rigoare, așa îneît acum, cind 
se consemnează scurgerea celui 
de-al doilea an olimpic, nu pu
tem susține câ stăm pe roze. Ba 
chiar dimpotrivă !...

A sosit, deci, momentul să se 
treacă la intronarea unui climat 
de muncă intensă, de angaja
ment deplin și de disciplină fer
mă. fiind sancționate drastic 
toate abaterile, de la orice ni
vel. Reprezentarea cu cinste a 
sportului românesc la Jocurile

că speranțe au existat dintot- 
deauna, certitudinile fiind mai 
puține ’ Pe aceeași linie, nu ne 
mai trebuie tehnicieni care au 
reușit, cîndva. un rezultat sau 
altul, ci specialiști care dove
desc acum, in prezent, că-și pot 
duce elevii spre piscurile olim
pice. în fine, la federații, nu se 
mai pot tolera ..specialiștii11 spe
cializați in protocoale și în vor
be rotunjite, in tehnica de a găsi 
mereu motive pentru neindepli- 
nirea obiectivelor. Ne trebuie 
oameni capabili, fermi și pasio
nați, care să aibă curajul răs
punderii, oferind ei înșiși, în 
primul rind, un exemplu de

muncă, de exigență și deplină 
corectitudine. Gala cu balastul 
care împovărează sportul nostru 
de mare performanță și gata cu 
minunile așteptate la infinit de 
la non-valori ’. Pregătirea costă, 
călătoriile costă, iar plecarea la 
Los Angeles va costa și mai 
mult, așa că nu ne mai putem 
permite să investim decit in va
lorile autentice, in ceea ce me
rită. deci, sută la sută !

Firește, ni s-ar putea replica 
— simplist, e drept — că in 
sportul de mare performanță e 
greu să ai certitudini, mai ales 
cind vine vorba despre Jocurile 
Olimpice și cînd. pină la data 
scadenței, mai sint încă doi ani 
incheiați. Dacă, insă, intr-ade
văr. certitudinea medaliei de 
aur n-o poate avea nimeni, nu 
același lucru este valabil și pen
tru medaliile de argint și bronz, 
cu atit mai mult cu cît mai sînt 
înainte cei doi ani de pregătire !

Sportul nostru dispune de 
condiții excepționale, de o bază 
materială ireproșabilă și de un 
uriaș rezervor de tineri care au 
pășit pe treptele . afirmării in
ternaționale. Avem individuali
tăți remarcabile, avem și destu
le talente de excepție, veritabile 
personalități ale sportului mon
dial. pe care trebuie să le pre
gătim in așa fel incit să biruie 
la Los Angeles. Cum atîția alți 
performeri români au biruit la 
Helsinki, Ia Melbourne, la Roma, 
la Tokio, la Ciudad de. Mexico, 
la Miinchen. la Montreal și la 
Moscova. Dar, despre talentele 
noastre și, mai ales, despre cum 
se prezintă ele după primii doi 
ani ai ciclului olimpic, intr-un 
alt material, pe care-l vom pre
zenta in pagina de sport de luni.

HORIA ALEXANDRESCU

• CEA DE-A 1K-A EDIȚIE a 
„Cupei Municipiului București' 
la fotbal a debutat marți cu 
meciul dintre echipele Autobuzul 
și Automatica, disputat pe sta
dionul „Automecanica** și înche
iat cu scorul de 4—0 (0—0) în 
favoarea formației Autobuzul.

Competiția va continua vineri, 
30 iulie, eind pe stadionul „Re
publicii** sint programate, cu în
cepere de la ora 17.00, partidele 
Rapid — Autobuzul și Sportul 
Studențesc — Progresul Vulcan.
• SÎMBATA ȘI DUMINICA, 

pe stadionul „23 August** din 
Capitală se vor desfășura cam
pionatele naționale de atletism, 
în fiecare zi întrecerile vor în
cepe dimineața la ora 10 și 
după amiază de la ora 17,30. 
Printre participanți figurează 
Vali Ionescu, Anișoara Cușmir, 
Doina Melinie, Maricica Puică, 
Gh. Cojocaru, I. Nagy, B. Bed- 
rosian, Sorin Matei și alții.

Campionatele din acest an 
constituie un criteriu de verifi
care și selecție 
caniadei de la 
(București) și a 
europene de la 
septembrie).

vederea bal- 
13—15 august 
campionatelor
Atena (6—12

• DUPĂ 11 RUNDE și dispu
tarea partidelor întrerupte în 
turneul interzonal masculin de 
sah de la Las Palmas (Insulele 
Canare), in clasament conduce 
fostul campion mondial Vasili 
Smislov (U.R.S.S.) cu 8 puncte, 
urmat de Ribli (Ungaria) 7,5 
puncte, Tnkmakov (U.R.S.S.) 7 
puncte, Șubă (România), T. Pe
trosian (U.R.S.S.), cite 6,5 punc
te, Larsen (Danemarca), Timman 
(Olanda). Pinter (Ungaria) cite 
5,5 puncte etc. Partida întreruptă 
din runda a 11-a dintre Șubă și 
Tukmakov a fost cîștigată de

șahistul sovietic. Pină la sfirșitul 
turneului au mai rămas de dis
putat două runde. Pentru turneul 
candidațîior se califică primii 
doi clasați.
• ÎN RUNDA A 12-A a tur

neului interzonal feminin de 
șah de la Bad Kissingen 
(R.F.G.), marca maestră român
că Marina Pogorevici a remizat 
cu vest-germana Hund. după ce 
anterior înregistrase de aseme
nea, un rezultat de egalitate în 
partida întreruptă cu iugoslava 
Maxipiovici. Klimova a cîștigat 
la Fatalibekova, Mâximovici la 
Arbunici. Lemaciko 1a Crotto, 
iar Ivanka a remizat cu Gaprin- 
dașvili.

In clasament conduc Pogore
vici. Klimova și Hund cu cite 
9 puncte, urmate de Lemaciko, 
8,5 puncte (1). *

© TEN1SMANUL cehoslovac 
Ivan Lendl a cîștigat turneul 
internațional do la Washington, 
în finală. Lendl l-a învins cu
6— 3, 6—3 pe tînărul american 
în virstă de 17 ani Jimmy A- 
rias. De remarcat că in semifi
nale Arias îl eliminase po cu
noscutul jucător argentinian 
Jose Luis Clerc.

O A ÎNCEPUT turneul inter
național feminin de tenis de la 
Rancho Bernardo (California). 
Iată rezultatele înregistrate ; 
Marcella Mesker (Olanda)—E- 
lise Burgin (S.U A.) 7—6. 6—1 î 
Ann lîohhs (Anglia)—Kate 
Gompcrt (S.U.A.) 4—6, 6—4,
7— 5 ; Barbara Rossi (Italia)— 
Glynis Coles (Anglia) 6—1, 2—6. 
6—4 : Corinne Vanier (Franța) 
—Catherine Lindquist (Suedia) 
4—6, 6—4. 6—3 ; Beth Herr
(S.U.A.)—Lisa Doherty (S.U.A.) 
6—3, 6—1.
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Acțiuni și luări de poziție
în favoarea păcii și dezarmării

ROMA 27 (Agerpres). — Luni, 
î 1 Sicilia, a început o amplă de- 
monsirație de protest împotriva 
instalării de rachete nucleare 
americane cu rază medie de ac
țiune în zona Comiso. Comitetul 
sicilian pentru pace, care a or
ganizat această acțiune, a anun
țat că demonstranții italieni, că
rora li s-au alăturat participanți 
din alte țări ale Europei occi
dentale, vor parcurge in fiecare 
zi, timo de două săptămîni, in 
marșuri de protest, distanța din
tre aeroportul militar Magliocco, 
v.nde ar urma să fie instalate ra
chetele americane, și tabăra pe 
care și-au stabilit-o la Vittoria. 
Vor avea loc, de asemenea, de
monstrații de protest in loca
litatea Comiso, iar la 7 august 
participanții vor organiza un se
minar pe problemele păcii și ale 
dezarmării, informează agenția 
Associated Press.

STOCKHOLM 27 (Agerpres). 
— Secretarul executiv al Comi
siei independente pentru dezar- 
mc-e si oroblemele securității, 
Andres Ferm s-a pronunțat pen- 
t~"i crearea unei zone denuelea- 
"i’ate.în nordul Europei. într-un 
interviu acordat ziarului Suedez 
„Arbetet“, el a apreciat că pro-

clamarea nordului continentului 
nostru drept zonă liberă de arme 
nucleare ar constitui un impor
tant pas spre dezarmare, ar con
tribui la slăbirea încordării in 
Europa. (

CANBERRA 27 (Agerpres). — 
L. Bowen, adjunct al liderului 
Partidului laburist din Australia, 
s-a pronunțat pentru proclamarea 
emisferei sudice drept zonă libe
ră de arme nucleare. La un sim
pozion organizat _ 
australian pentru probleme in
ternaționale, el a 
cazul că va yeni 
guvern format de Partidul labu
rist, acesta va lua inițiativa con
vocării unei conferințe a țărilor 
din zonă in problema mențio
nată.

TOKIO 27 (Agerpres). — In 
vechiul oraș japonez Kyoto a 
avut loc „Congresul mamelor44, 
Ia care cele peste 600 de parti
cipante s-au pronunțat pentru 
interzicerea tuturor armelor nu
cleare. Ele au cerut ca prefec
tura Kyoto să fie declarată zonă 
denuclearizată și au solicitat în 
acest scop sprijinul consiliilor 
comunale și orășenești din zona 
respectivă.

de Institutul

arătat că, in 
la putere un

ALGERIA : Tinerelul algerian ia parte activa la edificarea unor obiec
tive economico-sociaie de importanța naționala. în fotografie : As
pect din timpul unei ceremonii de plecare a unui grup de partici

pant; pe un șantier al tineretului

Deschiderea lucrărilor Congresului
Un paradox al lumii contemporane

Partidului Comunist Japonez
Fonduri uriașe pentru înarmări

de milioane de analfabeți
CIUDAD DE MEXICO 27 (A- 

gerpres). — La Ciudad de Me
xico au început lucrările celei 
de-a doua Conferințe mondiale 
asupra politicilor culturale, or
ganizată sub auspiciile UNESCO, 
la care iau parte reprezentanți 
din 119 state membre ale orga
nizației, între care și România, 
precum și personalități presti
gioase ale lumii artelor din di
ferite țâri ale lumii.

Deschizînd lucrările, directorul 
general al UNESCO, Amadou 
Mahtar M«Bow, a arătat. între 
altele, că extinderea cooperării 
pe plân cultural între popoarele 
lumii capătă un rol tot mai im
portant în relațiile internațio
nale. Este necesar ca Ia această 
reuniune, a spus M’Bow, să gă
sim căi noi care să permită 
consolidarea .dimensiunii cultu
rale a dezvoltării.

în intervenția sa, rriifiistrul 
mexican al culturii, Fernândb 
Solana, a subliniat necesitatea 
ca fondurile uriașe irosite pen
tru înarmare să fie folosite pen
tru educație, învățămint, și cul
tură. Nu se mai poate admite 
— a subliniat vorbitorul — să 
se cheltuiască pentru arme peste 
509 miliarde dolari ^nual, in 
timp pe în lume există 800 de 
milioane de analfabeți. Este

inadmisibil ca peste 400 000 de 
oameni de știință să lucreze în 
domeniul militar, lipsind ome
nirea de talentul și creativitatea 
lor, care trebuie să fie puse in 
slujba progresului și păcii.

TOKIO 27 (Agerpres). — Cel 
de-al 16-lea Congres al Partidu
lui Comunist Japonez și-a des
chis. marți, lucrările, în orașul 
Atârni, la sud-vest de Tokio — 
transmite agenția Kyodo. La lu
crări .participă-1 047 de delegați, 
reprezentînd pe cei 480 000 de 
membri ai partidului.

După referatul introductiv 
prezentat de Kenji Miyamoto, 
președintele Prezidiului C.C. al 
partidului, raportul de activitate 
a fost prezentat de Tetsuzo

c.c.
află 
Ja-

Fuwa. șeful Secretariatului 
al P.C.J.

în centrul dezbaterilor se 
lupta Partidului Comunist 
ponez pentru pace. împotriva
pericolului unui război nuclear, 
precum și pentru întărirea ba
zei de masă a partidului.

Congresul se desfășoară sub 
semnul celei de-a 60-a aniver
sări a întemeierii Partidului Co
munist Japonez, care a fost ce
lebrată in acest an.

Critici la adresa măsurilor
economice restrictive 
adoptate de S.U.A.

LONDRA 27 (Agerpres). — 
Luînd cuvintul în cadrul unor 
dezbateri pe teme economice in 
Camera Lorzilor, ministrul de 
stat britanic pentru comerț, 
lordul Cockfield, a declarat că 
embargoul instituit de S.U.A. a- 
supra livrărilor de echipament 
pentru construirea conductei de 
gaze Siberia—Europa occidenta
lă este „eronat și neprincipial44 
și că tentativa de a împiedica 
realizarea unor contracte deja 
existente „reprezintă o extindere 
inacceptabilă a suveranității a- 
mericane dincolo de teritoriul 
S.U.A.“. în declarația pe care 
agenția Associated Press o cali
fică drept „cel mai puternic a- 
tac“ la adresa măsurilor restric
tive americane din partea gu
vernului britanic, lordul Cock- 
field subliniază că, în cazul în 
care se va dovedi imposibil să 
se soluționeze problema „de o 
manieră reciproc acceptabilă44, 
Marea Britanie ..este hotărîtă 
să-și apere interesele naționale44.

Evoluția situației din Liban
• Atacuri ale avioanelor militare israeliene de o violența fârâ 
precedent asupra sectorului de vest al Beirutului • Nota oficiala 
adresată Consiliului de Securitate al O.N.U. de guvernul libanez
♦ Demiterea din funcții de către autoritățile israeliene a primaru
lui palestinian ~și a membrilor 

Khalkilya din
Consiliului Municipal al orașului 

Cisiordania

(Agerpres) — 
de vest al capi- 
a fost ținta unor 

violență

PERU: Progrese pe calea
dezvoltării independente

MOSCOVA: Apreciere 
românești la

MOSCOVA 27. — Trimisul 
Agerpres, I. Dumitrașcu, trans- 
mite: în capitala Uniunii Sovie- 
tice s-a închis expoziția inter
națională de electrotehnică „E- 
lektro 82“. Prezente la această 
ediție cu o gamă reprezentativă 
de produse noi, realizate în bună 
parte în ultimii doi ani, cele pa
tru întreprinderi de comerț ex
terior din țara noastră „Electro- 
exportimport44, ..Electronum44. 
^Romelectro44 și „Mașiniexport- 
irhport44 au fost distinse cu di
plome de participare pentru 
buna Organizare a expoziției din 
pavilionul României.

In perioada de două săptâ- 
rnini, cit a fost deschisă expo
ziția, pavilionul țării noastre a

pentru exponatele 
„Elektro '82

fost vizitat 
președintele 
niștri al U.R.S.S.. V. I. Dolghih, 
membru supleant al Biroului 
Politic, secretar al C.C. al 
P.C.U.S.. N. K. Baibakov, 
vicepreședinte al Consiliului de 
Miniștri, președintele Comitetu
lui de Stat al Planificării. V. E. 
Dîmșit, V. N. Makeev, N. V. 
Martinov. T. Novikov. Z. N. Nu
riev, L. V. Smirnov, N. V. Tali- 
zin. vicepreședinți ai Consiliu
lui de Miniștri. N. D. Komarov, 
prim adjunct al ministrului co
merțului exterior

Exponatele românești au fost 
apreciate și primite cu atenție 
și interes.

CUBA: Festivitatea

\44

de N. A. Tihonov, 
Consiliului de Mi-

de la Bayama
HAVANA 27 (Agerpres). — 

In localitatea Bayamo. din 
Cuba, au avut loc luni, o 
festivitate care a marcat îm
plinirea a 2.9 de ani de la 
Asaltul asupra cazărmii Mon
cada — Ziua insurecției na
ționale cubaneze. Cu acest 
prilej, a rostit un amplu dis
curs Fidel Castro Ruz, prim- 
secretar al C.C. al P.C. din 
Cuba, președintele Consiliului 
de Stat și al Consiliului de 
Miniștri ale Republicii Cuba.

BEIRUT 27
Marți, sectorul 
talei Libanului 
raiduri aeriene de o 
fără precedent. A fost cea de-a 
șasea zi consecutiv cînd 
vioanele militare israeliene au 
atacat întinse zone dens popu
late ale acestei părți a capitalei 
libaneze asediate. După cum re
levă agenția palestiniană de 
știri WAFA, avioanele militare 
israeliene au atacat in valuri 
succesive in special districtul de 
locuințe Raoadhe*, de pe malul 
mării și alte zone apropiate de 
centrul orașului. După primele 
estimări, pierderile provocate in 
rindurile populației sint grele. 
Agenția WAFA, reluată de a- 
gențiile France Presse și A.P., 
relevă că numai într-un singur 
imobil distrus în aceste raiduri 
au fost ucise 84 de persoane și 
alte 142 au fost rănite.

Apărarea antiaeriană a forțelor 
comune palestiniano-libaneze 
progresiste a ripostat atacurilor 
avioanelor israeliene.

Raidurile aeriene au fost sus
ținute de un bombardament 
neîntrerupt, încă din cursul di
mineții de marți, al forțelor na
vale și artileriei israeliene, 
rijat spre numeroase zone 
sectorul de vest al Beirutului și 
periferiile sale sudice, care s-a 
soldat cu numeroase victime în 
rindul populației civile și pa
gube materiale uriașe. Au fost 
lovite zonele Ouzai Fakhani, o- 
rașul sportiv, Shatila. Sabra. 
Bir Hassan. Bir Abed, Bourj 
Al Barajneh, Lailaki și Hai Al- 
Sillun.

Atacurile masive de marți ur
mează bombardamentelor com
binate aeriene, navale și teres
tre efectuate în timpul nopții 
de forțele israeliene. Forțele 
comune palestiniano-libaneze 
progresiste au respins, de ase
menea, o tentativă de debarcare 
întreprinsă de trei nave israe
liene in zona complexului tu
ristic Summerland.

Pe de altă parte, postul de ra
dio oficial Beirut a anunțat 
forțele israeliene au întrerupt 
luni seara aprovizionarea cu apă 
și energie electrică a cartiere
lor din Beirutul de vest asediat,

a-

di- 
din
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• AMBASADA ROMÂNA DE 
LA CANBERRA a oferit, marți, 
Bibliotecii Universității Națio
nale Australiene, din localitate, 
lucrări românești din domeniile 
social-politic, istoric și artistic.

NAȚIUNILE UNITE 27 (A- 
gerpres). — Guvernul Libanului 
a acuzat Israelul că-i submi
nează autoritatea prin instaura
rea. în zona ocupată, a unor ad
ministrații locale, controlate de 
trupe israeliene. hărțuirea au
torităților libaneze existente și

S. U A. Vindtoare de imigranți
Mai multe dube și autobuze mari s-au oprit într-una din 

dimineți în fața întreprinderii companiei „Price Pfister 
Brass Manufacturing44 din Los Angeles. 80 de persoane înar
mate ce au coborit din aceste vehicule au pătruns și s-au 
răspindit cu rapiditate in incinta uzinei. Strigau in spanio
lă muncitorilor cu voci amenințătoare : opriți-vă. Au cerut 
muncitorilor legitimațiile sau pașapoartele. Curind au strîns 
un grup de 83 de lucrători fără documente, pe care i-au o- 
bligat inghiontindu-i să urce in mașinile de la intrare. Nu 
este vorba de o scenă de hold-up, ci de una din incursiunile 
agenților Serviciului american de imigrare și naturalizare 
(S.I.N.) Scopul acțiunii : depistarea imigranților ilegali ce 
lucrau in întreprindere.

Cotă ridicată a șomajului

BRUXELLES 27 (Agerpres). 
Ultimele date statistice publica
te la Bruxelles relevă că în 
Belgia sint înregistrați oficial 
514 100 șomeri, ceea ce reprezin
tă 12,6 la sută din totalul popu
lației active, informează agenția 
Reuter. Din acest punct de ve
dere, Belgia deține recordul în 
rindul țărilor membre ale C.E.E.

Guvernul de la Bruxelles, în
grijorat de grava evoluție de pe 
piața forței de muncă, studiază 
măsuri menite să atenueze a- 
ceastă tendință negativă.
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Scena de mai sus, asemănă
toare cu o veritabilă acțiune 
de comando,, s-a repetat de 
sute de ori în ultima perioadă 
de timp in S.U.A. Astfel, a- 
genții S.I.N. au efectuat 275 de 
descinderi în diferite între
prinderi din orașele Los Ange
les, San Francisco, Houston,

Dallas—Fort Worth, Denver, 
Chicago, Detroit, New York și 
Newark, care s-au soldat cu 
„capturarea44 a circa 5 500 de 
muncitori străini, intrați ilegal 
în Statele Unite. Peste 80 la 
sută din cei arestați erau me
xicani, iar mulți din restul 
celor ridicați erau de origine

hispanică. Dealtfel, incursiu
nile amintite au scos în evi
dență politica restrictivă pri
vind imigrația. La Chicago, de 
pildă, conform mărturiei unui 
martor, agenți ai S.I.N.. ce au 
pătruns in incinta unei fa
brici, i-au bprit pentru a-i 
cerceta pe toți cei care aveatț 
pielea mai închisă la culoare. 
Pe muncitorii astfel depistați 
autoritățile americane îi obligă 
să se întoarcă în țările de o- 
rigine, de unde s-âu dezră
dăcinat singuri pentru a se 
implanta. în speranța unei 
vieți mai bune,intr-o societate, 
care se dovedește, însă, ne
ospitalieră.

Persoanele arestate în cursul 
acestor raiduri au fost obliga
te să semneze documentele 
pentru deportare.

Prin aceste operațiuni ofi
cialitățile S.I.N. au anunțat că 
urmăresc să ducă la Îndepli
nire „Proiectul locuri de 
muncă44, cc vizează crearea de 
slujbe pentru șomerii ameri
cani. Dar o asemenea măsură 
este, după cum arată revista 
americană „NEWSWEEK", 
doar o picătură intr-un pa
har cu apă. avind in vedere 
că in Statele Unite 
circa 10 milioane de 
meri, adică 9 la sută 
forța de muncă a țării. O se
rie de lideri ai sindicatelor 
americane s-au pronunțat îm
potriva raidurilor întreprinse 
de agenții S.I.N. Astfel, Char
les Lamb, președintele sindi
catului lucrătorilor din sec
torul hotelier și al restauran
telor din orașul San Fran
cisco. sublinia într-o declara
ție gradul înalt de perverși-

sint 
șo- 
din

tate al celor care urmăresc să 
creeze slujbe prin arestarea 
de muncitori. Revista citată 
remarcă, totodată, că imigran
ții, in general, ocupau locu
rile de muncă cele mai ingra
te, mai grele și mai prost plă
tite ocolite de obicei de mun
citorii autohtoni. Astfel, la 
întreprinderea piscicolă „St 
George44 din Santa Rosa. Cali
fornia au fost arestați pentru 
a fi alungați din S..U.A. 63 de 
angajați imigrați ilegal. Cei 27 
de americani care s-au pre
zentat pentru ocuparea postu
rilor rămase vacante au vrut 
cu toții să se angajeze șoferi. 
Dar, după cum arată directo
rul acestei întreprinderi, nu 
era nevoie de șoferi, ci de oa
meni care să curețe peștele.

Raidurile întreprinse de a- 
genții S.I.N. urmăresc în ace
lași timp să provoace ostilita
te și resentimente în rindul a- 
mericanilor față de muncitorii 
străini. Ele vor să demonstre
ze cit de mulți imigranți sosiți 
în S.U.A. ocupă locuri de 
muncă ce s-ar cuveni america
nilor rămași fără lucru. Privi
tor la acest fapt, purtătorul ,de 
cuvînt al comunității mexica- 
no-americane din Chicago, 
Juan Soliz, declara reporteru
lui revistei „NEWSWEEK44 că 
prin întreprinderea unor ast
fel de acțiuni se creează o at
mosferă de isterie și de teamă 
de străini, pentru a distrage a- 
tenția americanilor de la cau
zele reale ale șomajului. In con
secință, nu veritabila vînătoa- 
re de oameni practicată de 
S.I.N. poate să ducă la rezol
varea dificultăților social-e- 
conomice prin care trec S.U.A. 
Altele ar fi 
măsurile, și 
pentru a se ] 
rat combate 
lui în țară.

i , trebuit să fie 
anume de fond, 

putea cu adevă- 
flagelul șomaju-

TCDOR PRELIPCEANU

Droguri cu., tonele
Autoritățile de resort din Mississippi 

au confiscat la bordul unei nave 40 de 
l.one de marijuana, cantitate apreciată pe 
oiața ilicită a drogurilor la aproximativ 
100 milioane dolari.

JJn număr de 12 persoane implicate în 
acâastă afacere au fost arestate.

în luptă cu incendiile
în zonele din sudul Franței continuă să 

se extindă incendiile de pădure, provo- 
cind mari pagube materiale. Potrivit unui 
bilanț provizoriu al poliției din Marsilia, 
un hotel și numeroase alte imobile par
ticulare au fost evacuate. Sute de pom
pieri acționează pentru localizarea incen
diilor.

Crioterapia
Crioterapia, înghețarea locală, poate 

duce la succese bune și în tratarea ac- 
neelor, au informat de curind dermato- • 
logi americani la o sesiune de criochi- 
rurgie. Din 63 de pacienți despre care e- 
xisță documentația detaliată, rezultatele

au fost excelente la 28, bune la 32 și sa
tisfăcătoare la 3.

Tratamentul a dus la succes la 39 de 
pacienți în trei zile, la alții în cinci zile 
și in general după 'două, trei luni.

Metoda de tratament constă în pulveri
zarea de azot lichid la intervale de două 
pînă la șase săptămîni pe respectiva por
țiune de piele. Pacienții aproape că nu 
simt dureri, nu intervin hemoragii și

de teete
fața nu trebuie bandajată ; pacienții se 
pare că preferă acest tratament în locul 
razelor ultraviolete, deoarece rănile 
dispar mai repede.

Scorpionul și insecticidele
în anumite condiții, otrava scorpionu

lui, una dintre cele mai puternice otră
vuri care afectează sistemul nervos, poa
te fi folositoare pentru om. Cele peste 
600 de specii de scorpioni nu au exact a- 
ceeași otravă. Astfel, înțepătura scorpia-

nului nord-african sau a celui galben este 
mortală pentru om, in schimb cea a 
scorpionului negru sau a scorpionului 
DiCkhand nu. Motivul l-a. determinat spe
cialistul în fiziologia insectelor Eli Zlot- 
kin : otrava de scorpion se compune în
totdeauna dintr-un amestec de otrăvuri 
care se schimbă de la specie la specie, 
potrivit condițiilor de viață diferite. O- 
trăvurile din acest amestec, toate albu- 
mirie, cu o greutate moleculară redusă, 
acționează specific. Astfel, in otrava de 
scorpion au fost descoperite, de exemplu, 
albumine care sint mortale numai pentru 
mamifere și oameni. La insecte și crusta
cee abia dacă au vreun efect. Alte albu
mine prezintă un efect invers. Intre 
timp a fost descoperită o albumină care 
este mortală numai pentru insecte, dar nu 
și pentru crustaceele, -înrudite cu a- 
cestea. Zlotkin și cercetătorii din colecti
vul său dispun astfel de un mijloc aju
tător unic pentru studiul sistemului ner
vos al insectelor. Aceasta deoarece efec
tul specific al, otrăvii trebuie să cores
pundă în mod necesar unei proprietăți 
deosebite a sistemului nervos al insecte
lor. Totodată ei au descoperit un mij
loc de combatere a insectelor care nu 
este dăunător pentru- alte animale sau 
pentru om.
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PE SCURT
• UN DETAȘAMENT DE 

NAVE AL MARINEI MILITA
RE ROMÂNEȘTI a făcut, în pe
rioada 22—26 iulie, o vizită in 
portul Sevastopol, unde a parti
cipat la festivitățile prilejuite de 
sărbătorirea Zilei Flotei mariti
me militare a U.R.S.S. Marina
rii militari români s-au întîlnit 
cu marinari militari sovietici și 
au vizitat obiective istorice și 
turistice. De asemenea, cu acest 
prilej, a fost depusă o coroană 
de flori la Monumentul eroilor 
din Sevastopol.

• DUPĂ CUM ANUNȚĂ A- 
GENȚIA B.T.A., Todor Jivkov, 
secretar general al C.C. al P.C.B., 
președintele Consiliului de Stat 
al R.P.B., a avut o întrevedere cu 
Georges Marchais, secretar ge
neral al P. C. Francez, care se 
află la odihnă în R. P. Bulga
ria. S-a procedat la un schimb 
de vederi asupra activității ce
lor două partide. O atenție de
osebită a fost acordată exami
nării principalelor probleme ale 
situației internaționale .actuale.

împiedicarea funcționării insti
tuțiilor legale respective, infor
mează agențiile Reuter, U.P.I. ȘI 
France Presse.

Intr-o notă oficială adresată 
Consiliului de Securitate, prin 
intermediul reprezentantului său 
la O.N.U., Ghassan Tueni, gur 
vernul libanez arată că „după 
ce a provocat distrugeri extra
ordinare și nenumărate victime, 
Israelul procedează la stabilirea 
de administrații locale paralele, 
ignorînd autoritățile legitime li
baneze în diverse orașe și co
mune. Drept urmare, autori
tățile libaneze sint constant 
hărțuite și, adesea, împiedicate 
fizic să-și îndeplinească func
țiile44. Se reamintește, de ase
menea, că președintele Elias 
Sarkis și-a exprimat îngrijora
rea cu privire la „răpirea unui 
membru al parlamentului liba
nez, atacarea cazărmilor arma
tei libaneze, arestarea și dezar
marea militarilor armatei liba
neze și a unor elemente ale 
forțelor libaneze de securitate44.

TEL AVIV 27 (Agerpres). —• 
Autoritățile israeliene au demis 
din funcții pe primarul palesti
nian Haj Amin Nasser și pe 
membrii Consiliului Municipal 
al orașului Khalkilya, din Cis
iordania. teritoriu ocupat de Is
rael. relatează agenția United 
Press International. (Pînă in 
prezent, nouă primari și con
silii municipale din Cisiordania 
și Gaza au fost afectate de mă
suri similare). Cei nouă primari 
și Consiliul municipal palesti
nian demiși au refuzat să coo
pereze cu administrația civilă 
israeliană.

Poporul peruan sărbătorește astăzi cea de-a 161-a ani
versare a cuceririi independenței de stat a țării, act istoric 
survenit la 27 iulie 1821, in urma victoriei repurtate Împo
triva trupelor coloniale spaniole. Lupta pentru consolidarea 
independenței obținute cu mari sacrificii avea să continue 
insă și după această dată, decenii la rind, economia Peru
lui fiind acaparată de mari concerne transnaționale, care 
s-au întrecut în a-i exploata importantele resurse naturale, 
precum și forța de muncă a populației. Abia la începutul 
deceniului șapte al secolului nostru, măsurile hotărite puse 
în aplicare de guvernul de la L'ima au marcat o veritabilă 
cotitură radicală pe calea utilizării bogățiilor naționale in 
interesul propriei dezvoltări, a consolidării independenței, atit 
pe tărim politic, cit și economic.

Declanșind ..operațiunea industrializare44, ca factor priori
tar al progresului național, autoritățile peruane au avut în 
primul rind în vedere valorificarea superioară, eficientă, a 
importantelor resurse interne. Astfel, paralel cu dezvoltarea 
accelerată a industriei extractive — Peru dispunind de mari 
zăcăminte de cupru, petrol, aur, argint, plumb, cărbune, 
etc. — s-a trecut la crearea unei industrii prelucrătoare pro
prii aparținind în bună parte statului. In zona Tintaya, unde 
geologii au descoperit recent noi rezerve de 10 milioane tone 
de cupru și de circa 40 de milioane tone de sulfuri, se va 
construi și o fabrică de tratare a minereului, care va pro
duce anual 146 000 tone metrice de cupru concentrat. De 
asemenea, in domeniul exploatării petrolului — se estimează 
că ar exista rezerve între 3 și 21 miliarde barili — se pre
conizează extinderea capacităților de prelucrare a celor cinci 
rafinării aflate deja în funcțiune și a căror capacitate este 
de 178 000 de barili pe zi.

Procesul de dezvoltare a început să atragă in circuitul 
economic noi regiuni ale țării, odinioară aflate in stare de 
înapoiere. Planul „Maestro del Montaro44 prevede în acest 
sens dezvoltarea economică a unei întinse regiuni situate în 
Anzii Centrali, la 3 500 m altitudine. Vor fi construiți sau 
ameliorați aproape 300 km de șosele, iar cîteva zeci de sate 
vor fi aprovizionate cu apă și energie electrică. Totodată 
se vor iriga 10 000 de hectare.

în cadrul mutațiilor profunde produse mai cu seamă pe 
parcursul ultimilor 13 ani în societatea peruană, un loc im
portant îl ocupă reforma agrară și crearea de cooperative 
agricole, precum și reforma invățâmintului, care cuprinde 
un vast plan de combatere a analfabetismului, de formare 
a unui număr sporit de cadre de specialitate în vederea 
acoperirii necesităților crescînde ale economiei naționale.

Succesele obținute de poporul peruan pe calea dezvoltării 
de sine stătătoare a patriei sale sint urmărite cu simpatie 
de opinia publică din țara noastră. După cum se cunoaște, 
România socialistă dezvoltă larg relațiile sale de prietenie 
și colaborare cu țările Iatino-americane. cu toate țările în 
curs de dezvoltare. Raporturile româno-peruane au înregis
trat astfel un curs mereu ascendent, ele cunoscind un pu
ternic impuls și noi perspective de dezvoltare in urma vi
zitei întreprinse de președintele Nicolae Ceaușescu in Peru. 
Amplificarea acestor raporturi corespunde intereselor de pro
gres ale ambelor țări și popoare, cauzei independenței, co
laborării, înțelegerii și păcii în întreaga lume. .

A. PERVA

/

în orașul Taiyuan, 
capitala provinciei 
Shanxi din R. P. 
Chineză, o puterni
că dezvoltare au 
cunoscut in ultimii 
ani industria side
rurgică, care folo
sește bogatele ză
căminte de cărbuni 
din această regiu
ne, precum și in
dustria construcți
ilor de mașini. In 
fotografie : 
construcții de 
cuințe pentru 
mărul mare 
muncitori care lu
crează în întreprin
derile acestui oraș.

Noi 
lo- 

nu- 
de

MADRID: Congresul mondial 
de poezie

între 19 și 25 iulie la Ma
drid a avut loc cel de-al VI- 
tea Congres mondial de poe
zie, la. care au participat 
poeți din peste 50 de țări. Au 
fost examinate probleme le
gate de rolul și funcția poe
ziei in epoca revoluției teh- 
nico-științifice. s-a făcut o 
trecere in revistă a poeziei 
din cele cinci continente, cu 
accent pe aspecte ale poeziei 
Iatino-americane contem
porane. fara noastră a fost

reprezentată de poetul Marin 
Sorescu, care a și prezidat 
una din ședințele congresului 
și a. cărui, creație a trezit un 
deosebit interes in rindurile 
delegaților la. congres și ale 
publicului spaniol. Congresul 
a adoptat un document prin 
care poeții din întreaga lume 
sint chemați ca, prin metode 
proprii artei, să militeze in 
favoarea înaltelor idealuri de 
pace și umanism.

Activitate cosmică sovietică
MOSCOVA 27 (Agerpres). — 

Cosmonauții sovietici Anatoli 
Berezovoi și Valentin Lebedev 
și-au început marți cea de-a 
75-a zi de activitate la bordul 
complexului științific .orbital 
„Saliut-7“. Programul de zbor 
din ultimele zile a cuprins o se
rie de experimente astrofizice 
și biologice, observații vizuale 
și fotografierea unor suprafețe 
ale Terrei și oceanului plane
tar, testarea unor instrumente 
și a aparaturii științifice.

ȘEFUL STATULUI TURC, 
generalul Kenan Evren, a ce
rut corpului electoral să vo
teze în favoarea proiectului noii 
Constituții. atrăgînd atenția 
asupra consecințelor pe care 
le-ar avea respingerea acestuia 
în cadrul viitorului referendum.

Proiectul noii Constituții, ela
borat de comisia de redactare 
a Adunării Constituante a Tur
ciei, va fi remis mai întii Con
siliului Național al Securității, 
la 23 septembrie, urmînd ca 
textul definitiv să fie supus 
spre aprobare electoratului în 
cadrul unui referendum, la 7 
noiembrie.

Totodată, a fost efectuat un 
ciclu de cercetări în vederea de
pistării unor noi surse de raze 
Roentgen de proveniența galac
tică și .extragalactică, s-au adu
nat. noi date suplimentare asu
pra unor stele cunoscute.

In cadrul programului de cer
cetări biologice, pe instalația 
,,Biogravistat“ de la bordul sta
ției orbitale s-a urmărit, timp 
de patru zile consecutiv, evolu
ția dezvoltării unor plante mari 
în condiții de gravitației artifi
cială.

Cosmonauții au verificat foto- 
metrul electronic destinat stu
dierii stratului de praf din at
mosfera. Pămîntului, format din 
particule meteoritice.

Marți, cea mai mare parte a 
programului a inclus verificarea 
funcționării sistemelor $1 agre
gatelor stației, utilizîndu-se do
cumentația tehnică de Ia bord.

Potrivit datelor transmise de 
membrii echipajului, programul 
de zbor se îndeplinește conform 
previziunilor. Starea sănătății 
cosmonauților Berezovoi și Le
bedev este bună, transmite 
agenția TASS.

0 nouă acțiune agresivă 
a R.S.A. ’ ? 

împotriva Angolei
LUANDA 27 (Agerpres). — 

Ministrul angolez al apărării. 
Pedro Maria Tonha, a denun
țat regimul rasist de la Pre
toria pentru pregătirile pe 
care le face în vederea unei 
noi agresiuni împotriva An- 
golei. Vorbind la o conferință 
de presă organizată la Luan
da, el a precizat că autorită
țile R.S.A. au masat la gra
nița cu Angola o importantă 
cantitate de armament, mer
cenari de diverse naționali
tăți și unități ale armatei 
sud-africane, ca preludiu al 
unei noi invazii. Pe de altă 
parte, ministrul angolez a re
amintit că săptămîna trecută 
avioane sud-africane au bom
bardat orașul Cahama din 
provincia angoleză Cunene,

Declarația președintelui 
Argentinei

BUENOS AIRES 27 (Ager- 
pres). — în discursul pronunțat 
la deschiderea lucrărilor, primei 
reuniuni a Comitetului de ac
țiune al Sistemului Economic 
Latino-American (S.E.L.A.) de 
solidaritate, cu Argentina, pre
ședintele acestei țări, generalul 
Reynaldo Bignone a exprimat 
hotărîrea guvernului său „de a 
apăra oricind și oriunde drep
turile inalienabile ale Argenti
nei privind suveranitatea sa na
țională asupra Malvinelor (Falk
land)44 — transmit agențiile 
France Presse și Prensa Latina. 
„Nici o țară din America Lati
nă nu poate tolera sancțiunile 
economice impuse Argentinei 
numai pentru că aceasta înțe
lege să-și apere dreptul suve
ran asupra Malvinelor și se pro
nunță pentru lichidarea colo
nialismului și a formelor sale 
de manifestare pe plan inter
național44 — a spus Reynaldo 
Bignone.

• LA GENEVA a avut loc 
marți o nouă ședință plenară a 
delegațiilor U.R.S.S. și S.U.A. 
la negocierile privind limitarea 
și reducerea armamentelor stra
tegice — informează agenția 
TASS.

• JUNTA GUVERNULUI DE 
RECONSTRUCȚIE NAȚIONA
LA DIN NICARAGUA a emis 
un decret prin care se prelun
gește cu încă o lună starea de 
urgență instituită pe întreg te
ritoriul țării în martie acest an, 
informează agenția Prensa La
tina. în decret se precizează că 
decizia a fost luată ca urmare 
a acțiunilor unor grupuri con
trarevoluționare care aduc pre
judicii ordinii, securității pre
cum și economiei țării. Unul din 
aceste acte este și masacrarea 
de către contrarevoluționari a 
14 persoane în localitatea San 
Francisco del Norte, precizează 
agenția.

• INSTITUTELE SEISMO- 
LOGICE ȘI METEOROLOGICE 
ALE NOII ZEELANDE ȘI O-

LANDEI au anunțat că Franța 
a efectuat duminică, în atolul 
Mururoa din Pacific, o nouă ex
periență nucleară — cu o bombă 
avind o putere de aproximativ 
7 kilotone, informează agenția 
France Presse. Potrivit institu
tului neozeelandez, este a patra 
experiență nucleară întreprinsă 
de Franța în Mururoa in mai 
puțin de o lună.

• ÎN ECONOMIA NOR
VEGIEI s-au înregistrat, in 
primele șase luni ale anului 
in curs, 459 de falimente, cu 
aproximativ 15 la sută mai 
multe decît în perioada co
respunzătoare a anului tre
cut, a informat agenția nor
vegiană de presă, citată de 
T.A.S.S.

• PARTICIPANȚII LA REU
NIUNEA DE URGENȚA a Aso
ciației Internaționale a Trans
porturilor Aeriene, care s-a des
fășurat la Geneva, au hotărît,

marți, majorarea tarifelor în 
medie cu cinci pînă la șapte Ia 
sutăL in funcție de rută și dis
tanță, informează agențiile Reu
ter, United Press International 
și Associated Press.

• PREȘEDINTELE GUVER
NULUI SPANIOL, Leopoldo 
Calvo Sotelo, a procedat marți 
la o remaniere a cabinetului 
său, ca urmare a alegerii în Co
mitetul Executiv al partidului 
Uniunea Centrului Democratic 
(U.C.D.) a trei miniștri. După 
cooptarea în Comitetul Execu
tiv al U.C.D. a ministrului ad
ministrației teritoriale, Răfael 
Arias Salgado, acest post a fost 
încredințat lui Luis Cosculluela. 
In același timp, funcțiile de vi
cepreședinte al guvernului pen
tru problemele politice și de mi
nistru adjunct la președinția 
guvernului au fost desființate. 
Ele erau deținute de Rodolfo 
Martin Villa și, respectiv, Jaime 
Lamo de Espinosa, care au in
trat în Comitetul Executiv al 
U.C.D.
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